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OB Z A K L J U Č K U  L E T A  1 9 6 5
V A 1, E N T  I N  B E N E D I Č I  C

Leto 1965 je za nami in zdaj stopamo že v novo — 1066. Razpoloženje 
čebelarjev  do čeb e la r jen ja  v prihaja jočem  letu bo odvisno v veliki meri od 
n jihovih lanskih  čebelarskih uspehov, zlasli od čebelje paše. Veliko naših 
čebelarjev  je  tako zelo navezanih na čebele, da čebelari jo tudi še po slabih 
letinah, čeprav m orajo  globoko seči v žep za nakup  sladkorja ,  da jih  oh ra
nijo pri živ ljenju . Zato upamo, da bo večina čebelarjev  še da l je  ostala 
zvesta čebelam in svoji organizaciji, čeprav so slabe letine k a r  preveč 
pogoste.

Preteklo leto bo ostalo zapisano v zgodovini kot leto svetovnih naravnih 
katastrof, ki niso prizanesli nobeni celini. Tudi po naši Sloveniji so divjali 
zračni vrtinci, ki so na svoji poti podirali gozdno in sadno drevje. Narasle 
vode so n e k a jk ra t  zaporedoma odnašale lesene mostove in p rep lav lja le  
zemljišča na tako obsežnih površinah, da ka j takega ne pomnijo najs tare jš i  
l judje. Zaradi obilnih padavin  in neur ij  je  imelo naše km etijs tvo  najslabšo 
letino v zadn jih  dvajsetih  letih. T okra t  se je  zopet p reprič ljivo  uresničil 
naš stari pregovor, da »suša vzame en, moča pa dva dela« običajnega let
nega pridelka . Ta narodni pregovor drži tudi za medenje. Č ebelja  paša je  
bila na splošno slaba. Po dolgi zimi 1964/1965, v ka ter i  niso izletele čebele 
nad 100 dni, so n e u r ja  in veter uničila prvi večji up čebelarjev  — pašo na 
akaciji,  tako na Primorskem kakor tudi v P rekm urju ,  v Vojvodini in Srbiji.
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Č ebela r j i  niso imeli stroškov samo s p revažan jem  čebel, temveč so morali 
pogosto dovažati na pasišča še sladkor, da so j ih  obdržali pri živ ljenju . Tudi 
poznejša paša se ni popravila. Tako ni imela npr. D olenjska, ki ima bolj 
zgodnjo vegetacijo, donosa s t ravn ikov  in tudi ne s smreke, ki sicer skoro 
vsako leto zumedi. Bilo je  komaj za sproti. V poletni brezpašni dobi so 
m orali  dolenjski čebelarji  z redkimi izjemami že krm iti  s s ladkorjem . To 
k rm ljen je  je  t ra ja lo  domala brez prekinitve, dokler ni bila v panjih  za
dostna zimska zaloga. V legah s poznejšo vegetacijo na Gorenjskem , v Sa
vinjski dolini im na Pohorju  so čebele, ko  se je  vreme prehodno nekoliko 
ustalilo, le neka j nabrale, da so čebelarj i  natočili po osem do deset k ilo 
gram ov na panj, pretežno Smrekovca. Kostanj je  dal le v neka te rih  krajih 
z ugodnejšo klimo po pet do osem kilogramov na panj. Z letino 1965 se torej 
čebelarji  na splošno ne moremo pohvaliti. Zaloge medu bivšega p o d je t ja  
Agroinel so domala pošle itn vse kaže, da bomo med v prihodnje laže 
prodajali.

Kaj pa naša organizacija? Kakšni so bili njeni uspehi in neuspehi? Ker 
sodijo te s tvari bolj pred občni zbor, naj omenim popolen neuspeh glede 
voznih o la jšav  za skupinska po tovan ja  naših članov po železnicah. 
Z vlogo, ki smo jo  odposlali že 24. m aja  1963, nismo uspeli. Po novi železniški 
tarifski politiki so uk in jene  z novim letom 1966 vse ugodnosti tudi za tiste 
organizacije, ki so doslej te ugodnosti že uživale. Zato ni več nobene osnove, 
na katero  bi mogli opirati našo vlogo in se moramo s tem zadovoljiti. Ne 
moremo pa se zadovoljiti z načinom, kako  so pristojni organi obravnavali 
to našo zadevo. Reševanje te stvari je  bilo v pris to jnosti  Sekre ta ria ta  za 
prom et in zveze te r  S ekre ta r ia ta  za finance pri Zveznem izvršnem svetu. 
Navedeni državni organi imujo pač dovolj sposobnih ljudi, ki bi lahko rešili 
našo vlogo p re j  iu z večjim čutom odgovornosti za ob jek tivnost in prav ič
nost. Če že niso mogli opraviti  tega dela v običajnem  roku upravnega po
stopka, bi ga pač lahko vsaj do konca leta 1963, za k a r  so imeli na razpolago 
celih sedem mesecev. Naša organizacija bi potem lahko uživala  to ugodnost 
še dve leti do 1. j a n u a r j a  1966. Tako pa se ne moremo znebiti vtisa, da je  
bila  naša organizacija, k i š teje nad  5500 članov in oprav lja  za skupnost 
pomembne naloge, pri reševanju  navedene vloge zapostavljena in pod
vržena neki nerazumljivi pristranosti'. Za to svojo trditev imamo dokaz v 
dve in pol letnem zavlačevanju  in v različnem p o jasn jev an ju  negativnih 
odločitev, ki sirno jih  prejeli mi oziroma nekoliko pozneje tudi naš zvezni 
poslanec dr. J. Vilfan, na k a terega  smo se obrnili zaradi posredovanja v tej 
zadevi.

Ze n e k a jk ra t  sem poudaril  v našem glasilu, d a  je  b ila  v letu 1965 naša 
n a jvažne jša  naloga popis vseh čebelarstev. T a  popis je  postal neogibno po
treben, k e r  smo edina čebelarska organizacija  v Sloveniji, ki je  za je la  v 
svoje članstvo nad 70 '% vseh čebelarstev z nad 80 % vseh čebeljih družin. 
Z dosedanjim  delom je  naša organizacija  dokazala, da je  sposobna u re ja t i  
naše čebelarske probleme in voditi tako čebelarsko politiko, ki v a ru je  in 
terese čebelarstev; z izvrševanjem nalog, ki so potnemibne za skupnost, pa 
hk ra ti  ustreza tudi splošnim družbenim  interesom. Naša naloga ta čas je, 
da organizacijo  čim bolj utrdimo, jo  populariziram o in j i  z delom priborimo
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pri oblastnih organih družbenopolitičnih skupnosti od občin do republike 
Se večji ugled in upoštevanje. Povsod je  treba pojasnjevati,  da v Sloveniji 
pač ni nobene druge društvene in tudi ne družbene organizacije, ki bi mogla 
nuditi našemu km eti js tvu  čebelarske usluge tako ugodno in poceni, kakor 
j ih  prav  naša organizacija. To j e  treba poudariti zlasti zdaj, ko se uvaja 
gospodarska reform a in je  treba mobilizirati vse pozitivne in us tvarja lne  
sile.

D a bi mogli Zveza in tudi d ruštva  voditi tako politiko in sestaviti zares 
realni delovni program, m ora jo  prej razpolagati z vsemi podatki o čebe- 
larstvih v svojem območju. Analiza dobljenih  podatkov iz popisa bo 
druš tva  naravnost usm erja la  pri sestavi delovnega programa, posebno še, če 
bodo d ruš tva  usk la jeva la  čebelarske program e s program i rastlinske pro
izvodnje, ki je navezana na oprašitev po čebelah. Brez takih programov bodo 
društva težko delala, nikakor p a  ne bodo mogla računati na kakršnokoli 
denarno pomoč oblastnih organov. Zato je treba čebelarstva č imp rej popis aiti.

Naj navedem p rim er radovljiškega čebelarskega društva, ki nam je  že 
poslalo popisne podatke, da bodo d ruš tva  videla, kakšne  koristi bodo imela 
od popisa in karto teke, če bodo to delo v redu opravila. CD Radovljica nam 
je  poslalo še posebej izračunane naslednje podatke: društvo ima 12 čebe
larskih družin  z 247 člani, ki o sk rbu je jo  2391 AZ-panjev, 69 poloviearjev, 
H pan jev  z nakladami, 257 k ran jičev  in 127 rezervnih družinic; en čebelar 
član oprav lja  povprečno 11,1 pan ja ;  najs tareši čebelar ima 85, na jm la jš i  pa 
22 let; povprečna starost čebelarjev  je  54 let, na jda l jša  doba čebelarjen ju  
je  69 let, n a jk ra j š a  pa 2 leti; neorganiziran ih  čebelarjev  je  56 ali ena 
petina, ki o skrbu je  223 AZ-panjev; en čebelar nečlan oskrbu je  torej po 
4 čebelje družine. Iz popisa pa j e  mogoče izluščiti še druge zanimive po
datke, npr. koliko čebelarjev  je  v raznih poklicih, koliko je  čebelarskih 
preglednikov itd. Nič ka j razveseljiva ni ugotovitev, da je  povprečna starost 
čebelarjev  54 let. Ta številka ne opozarja  resno samo čebelarsko društvo, 
da nima čebelarskega naraščaja ,  temveč p reko  d ruš tva  tudi obe občini, da 
bo treba  posvetiti več skrb i čebelarskem u narašča ju  z ustanav ljan jem  čebe
larskih  krožkov po šolah itd.

V koliko r teče pri neka te rih  društv ih  popis slabo, k e r  ne morejo po
vrniti popisovalcem potnih stroškov, naj se neutegoma obrnejo  za pomoč 
na občine. Občinske veter inarske inšpekcije m orajo  namreč voditi po obsto
ječih predpisih  evidenco vseh čebelarstev ter  posebej še čebelarjev  preva- 
ževalcev in vzrejevalcev matic. Če bi j im  pri u s tv a r ja n ju  te evidence poma
gala naša društva, bi bilo to za veterinarsko inšpckcijo najceneje ,  društva 
bi bila  pa upravičena vsaj do delnega povračilo popisnih stroškov.

To priložnost izkoriščam, da se zahvalim vodilnemu k ad ru  bivšega Se
k re ta r ia ta  za km etijs tvo  in gozdarstvo za razum evanje  in sodelovanje, 
Republiškem u sk ladu  za pospeševanje založništva za finančno pomoč Slo
venskemu čebelarju v znesku milijon dinarjev, trgovskemu podjetju Mcdöks, 
ki nas je  v p r izadevan jih  tudi finančno podprlo, in vsem čebelarjem, ki so 
s svojim delom pripomogli k  u t r je v a n ju  in n ap redku  naše organizacije. 
Vsem želim, da bi imeli v novem letu še več sreče in uspehov pri svojem 
delu.
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A V G U S T  B U K O V E C

Al dneva ne pove nobena pralka . . .

Dne 25. novem bra 1965 je  v 88. letu starosti um rl Avgust Bukovec. 
Ugasnil j e  k ak o r  sveča, ki je  dogorela. Tiho, skoraj neopazno se je  poslovil 
od življenja.

Vedeli smo, da že nekaj časa ni prestopil praga svojega stanovanja. 
»Noge me ne nosijo več«, se je  pritoževal, ko si ga obiskal. »Pa tudi desna 
roka se mi nekam  upira, da komaj držim  pero med prsti. Edino, k a r  je  
ostalo neprizadeto, je  jezik. Z n jim  sem mnogo opletal po svetu, a k ak o r  vse 
kaže. mi do zadnjega ne bo odpovedal.« No, res je. la  se mu pač ni n ikdar  
zatikal. Tudi sedaj ne. Ob vsakem obisku je  bil sila zgovoren, ko t bi te 
hotel s svojo zgovornostjo čim d lje  zadržati pri sebi. Vse ga je  zanimalo. 
V prašan ja  so se k ar  vrstila. Kako kažejo  čebele, kakšna letina se obeta, 
ka j  je  novega v čebelarski organizaciji, k ako  je  s tem ali onim znancem!' 
Sedel je  vzravnan na stolu in k ra m lja l  s p ri jazn im  nasmeškom na uvelih 
licih, k ram lja l  o vsem mogočem, p r i je tn o  in zabavno, koi je  znal samo on. 
Če si ga takole gledal ob njegovi delovni mizi, če si ga poslušal, ko je  raz
predal svoje misli, kar  nisi mogel verjeti,  du ima težave z zdravjem.

K ljub  visoki starosti je  bil duševno za čuda veder in čil. In še vedno je  
imel načrte. Še to in ono bi rad  napisal. N azadnje  se je  u k v ar ja l  z m ede
njem hoje. Po k n j ig ah  in s trokovnih listih je  b rska l za podatki, p rav  v 
Švico sc je  obrnil zaradi n eka te r ih  pojasnil. Ko si sc poslavljal od njega, 
si z zadovoljstvom ugotavljal,  da še ni tako pri k ra ju ,  koi je  včasih potožil. 
Zato je  udar ila  n jegova osmrtnica, ko so jo  objavili časopisi, k ak o r  strela 
z jasnega neba. T ik  pred narodnim  praznikom  republike  smo ga spremili 
na pokopališče. V imenu Zveze čebelarskih društev se je  poslovil od n jega 
n jen  predsednik  Valentin Benedičič.

Bukovec je  bil prav  gotovo ena najm nrkan tne jš ih  osebnosti med slo
venskimi čebelarji.  Že n jegova vnanjost:  n jegova visoka postava, njegova 
častitl j iva siva brada, njegov ljubeznivi pogled so vzbuja li  v vsakomur, ki se 
je  z n jim  seznanil, p r ikupnost in spoštovanje. Če se je  oglasil k  besedi, 
bodisi na seji bodisi na zborovanju  ali v družbi, so mu nehote vsi p r is luh
nili. Je pa tudi znal govoriti k ak o r  malokdo. Včasih resno in preudarno, 
včasih šaljivo, drugič hudomušno ali celo zbadljivo, vselej pa jasno in p re 
pričevalno. N jegova p red av an ja  so poslušalci naravnost požirali. Saj jim  
je  vedno postregel z zvrhanim  košem zanimivosti iz zakladnice svojih bo
gatili izkušenj in širokega strokovnega znanja. Bil j e  najboljš i,  n a jp r i l ju b 
ljenejši p redavate l j  v predvojnem  čebelarskem društvu. Pa tudi najpriza-  
devnejši, na jvz tra jne jš i .  Neštete nedelje je  žrtvoval izobraževalnemu delu 
v organizaciji. Vse podružnice je  vsaj enk ra t  v letu obhodil. In povsod so 
ga sprejem ali z odprtimi rokami. »Naš stari Bukovec,« so govorili čebelarji, 
»ta pa zna!« Že samo to bi zadostovalo, da bi morali z zlatimi črkami zapisati 
njegovo ime v zgodovino slovenskega čebelarstva. Toda področje njegovega 
udejs tvovan ja  je  bilo mnogo širše. Domala 20 let je  u re ja l Slovenskega
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čebelarja , do pred kra tk im  je  pisal članke zanj. Bil je  ta jn ik  nekdan jega  
društva, podpredsednik /veze ,  organizator strokovnih tečajev, ustanovitelj 
in vodja satnišnice, zbira telj  pan jsk ih  končnic itd. Le predsedniškega 
mesta se je  stalno z vsemi štirimi otepal. »Če me nočete razjeziti, me pustite 
pri miru s takimi m a rn ja m i!« je  vsakokra t dejal, k ad a r  so ga člani nago
varjali.  da bi prevzel vodstvo čebelarske organizacije. »Me prav  nič ne 
m ika ta stolček. Boste že našli zanj prim ernega človeka. Naj ga zasede 
kdorkoli,  v meni bo vedno našel vernega oprodo.« Častnega predsedništva,

s kater im  ga je  Zveza odlikovala ob njegovi osemdesetletnici, pa se le ni 
mogel otresti. Tudi Janševemu redu I. s topnje se ni odrekel. Sprejel ga je  
s solzami v očeh. Kdo bi ga bolj zaslužil kakor  on?

Avgust Bukovec se je  rodil 22. septem bra 1878. leta v Radovljici. Oče je  
bil orožniški s tražmojster, a po upokojitvi v ra ta r  v tedanjem  deželnem 
dvorcu. Njegova plača je  bila razmeroma m ajhna, druž ina  pa je  narastla  
k  a r na sedem otrok. Zato je  komaj čakal, da bi spravil ka terega od stare jših  
h kruhu. Za G uste ljna  se mu je  zdelo, da se ga bo n a jh i t re je  odkrižal, če 
mu preskrb i šolanje v kadetnici, k a j t i  tam ni bilo treba plačevati niti šol
nine niti oskrbnine. Res se mu je  posrečilo, da so ga po dokončanih dveh 
razredih realke spreje li  kot kadeta  v Karlovcu. »Oče je  hotel imeti gene
ra la  v rodbini,« se je  Bukovec s t rpk im  hum orjem  spominjal tistega b r id 
k e g a  dneva, ko je  moral odriniti z doma.

V kadetnici ni našel p r i ja te l jev .  Z akrkn jeno  se je  stiskal po kotih in 
neprestano p re taka l solze. Mučilo ga je  neznosno domotožje. Vojaščina mu



j e  bila nadvse zoprna. Zanemaril je  učenje in ob polletju  so pa odslovili. 
Vrnil se je  \ L jubljano, k je r  pa seveda oec ni preveč prijazno  sprejel. 
Robantil je  in mu prožil, da pa bo dal učit rokodelstva. Katerega, naj bi 
se k a r  sam odločil. Na p rig o v ar jan je  m atere pa je  vendarle  popustil in tako 
je  lahko G ustelj nadaljeval svoje š tud ije  na realki.

Po m aturi je  dobil službo računskega u rad n ik a  pri deželnem odboru 
v L jubljan i.  Tani j e  zaradi svojih zmožnosti hitro  napredoval. Cesto je  
moral prevzeti najbolj odgovorne naloge. Takoj po prvi svetovni vojni je  
slonela p reskrba  h rane  malone vse L ju b ljan e  na njegovih ramah. Upokojen 
j e  bil kot višji računski svetnik.

Ko se je  oženil, si je  zgradil liišo ob G rubarjevem  prekopu. K hiši je  
mnogo pripomogla dota njegove žene. ki je  bila hčerka premožnega l ju b 
ljanskega s laščičarja  Zalaznika. D enarne stiske ni poznal. Vsaj v tistih 
časih ne. Zato si je  lahko m arsikaj privoščil, česar si ne bi mogel, če bi moral 
živeti ob goli u radniški plači. Za hišo je  preobrazil precejšen ko,s zemljišča 
v ploden vrt. Nasadil pa je  z izbranimi cvetlicami in lepotičnim grmičevjem. 
Seme je  naročil pri  na jug ledne jš ih  tv rdkah  v inozemstvu. Razen tega se je  
u kvar ja l  s kak te jam i.  To je  posebna panoga vrtnarstva , ki zahteva mnogo 
znanja , zlasti pa mnogo denarja .  Njegova obsežna zb irka  kaktusov, suku- 
lentov, m am ilarij  itd. je  tedaj slovela kot na jbo lj  dragocena v L jub ljan i.  
Ni pa gojil samo cvetlice, am pak tudi ribe v ak v ari j ih  in ptiče \ k letkah. 
N adalje  je  bil zbiratelj metuljev, znamk in, kdo ve, kaj še vsega. Včasih je  
hkra ti  za jahal p a r  po več teh svojih konjičkov. Nehote se sprašuješ, kako 
je  našel poleg dokaj zahtevne službe dovolj časa za vse to.

Ko se je  posvetil čebelam, je  na koncu vrta postavil velik in vzorno 
u re jen  čebelnjak. Ta čebeln jak  so dobro poznali vsi tisti čebelarji ,  ki so 
obiskovali tečaje  v L jub ljan i .  Vsak tak tečaj se je  namreč navadno za
ključil s prak tičn im i vajami v Bukovčevemu čebelnjaku. Č ebe ln jaka  danes 
ni več. Na njegovem mestu stoji stanovanjski blok. Ko je  moral čebelnjak  
zaradi urbanističnega načrta odstraniti, je  nehal čebelariti. Začel pa j e  že 
v zgodnji mladosti.

Kot šolarček je  sko ra j  vsake počitnice preživlja l na kmetih na m ate
rinem ali na očetovem domu. Pri obeh domovih pa so imele čebele. Tu je  
bilo torej dovolj priložnosti, da se praktično uvede v čebelarstvo. V tisto 
dobo spadajo  njegovi prvi poizkusi samostojnega čebelarjen ja .  Zares pa je  
začel šele potem, ko se je  že trdno zasidral ob domačem ognjišču. Njegovi 
prvi pan ji  so bili kranjič i.  Pozneje  je  preizkušal am erikance in še nekatere  
d ruge  pan je  s premičnim satjem, ki so tak ra t  p riha ja li  v modo. Naposled 
je  pristal pri Žnideršičih in jim ostal zvest vse do zadnjega. Bil je  eden 
najbolj vnetih  zagovornikov Žnideršičevega panja. Brez dvoma ima veliko 
zaslug, da se je  tako hitro  razširil po vsej Sloveniji.

Bukovec ni bil polovičar. V vsako stroko, ki se je  je  lotil, sc je  temeljito  
poglobil. T ako  tudi v čebelarstvo. Ko se ga je  resno oprijel,  je  začel iskati 
stike z drugimi čebelarji ,  zlasti s takimi, ki so kaj pomenili. Ko je  zvedel, 
da  živi v M ojstrani na Gorenjskem  čebelar Ambrožič, ki naj bi razpošiljal 
naše čebele po vsem svetu, se je  takoj odpravil z vlakom k temu možu. 
Tam je  prvič  videl opazovalni panj.  Ogledal si ga je  od vseh strani in si 
zapomnil njegovo konstrukcijo . Doma mu ga je  moral mizar po njegovem



nučrtu k a r  čez noč narediti. Ob lijem je  potem prečepel ure  in ure ves 
zam akn jen  v čudovito vrven je  čebel. Ambrožič mu je  povedal, da je  v L ju b 
ljan i čebelarsko društvo, ki izdaja svoj časopis. Že čez nekaj dni se je  
priglasil za člana lega društva. V društvu  sc je  seznanil z njegovim p red
sednikom Cernagojem , Rojino in drugimi takratn im i čebelarskimi veljaki. 
Pri Ambrožiču je  tudi našel nekaj številk raznih nemških čebelarskih listov. 
Zapisal si je  n j ih  naslove in j ih  pozneje naročil. P rav  tako je  naročil več 
čebelarskih  kn jig  te r  jih  začel prebirati .  M arsikatero  noč je  prebdel ob njih. 
Pako se je  njegovo znanje  o čebelah od dneva do dneva bolj izpopolnjevalo. 
Ko je  po odstopu Rojine prevzel uredništvo Slovenskega čebelarja , so ga 
imeli člani d ruš tva  za najbolj razgledanega in v čebelarstvu na jbo lj  izve
denega človeka v Sloveniji.

Ob prevzemu uredništva se je  Bukovec zavedal, da mu s trokovna plat 
lista ne bo delala težav, skrbe la  pa ga je  n jegova jezikovna stran. Glede 
slovenščine sc ni počutil preveč na trdnih nogah. Obiskoval je pač nemške 
šole in tudi strokovno izobrazbo j c  večinoma črpal iz nemških knjig .  Svest 
pa si je  bil, da m ora  iz strokovnega lista k ak o r  iz vsakega drugega pro- 
sevati lepa in nepokvarjena  domača beseda. Tu jc  potreboval pomoč in to 
j e  km alu našel pri m agistratnem  uradn iku  Mikliču, ki je  veljal za dobrega 
poznavalca slovenskega jezika . Pogovoril se jc  z njim, zak ljuček  lega po
govora pa je  bil sklep, da bo šlo gradivo za vsako številko pred oddajo  v 
tiskarno  skozi Mikličeve roke. Mikliča j e  moral seveda za to delo plačati, 
izplačila pa  so dostikrat  presegala honorar, ki ga je  p re jem al od društva. 
Tu se je  pokazal Bukovčev idealizem v vsej svoji s ija jn i luči.

Polagoma je  Bukovec jezikovno toliko napredoval, da so 11111 postale 
bergle nepotrebne. Učil se je  ob Mikličevih korek tu rah .  V sakokrat j ih  je  
natančno pregledal in si zapomnil napake, ki j ih  je  bil zagrešil. Ker tak ra t  
še nismo imeli Slovenskega pravopisa, si je  nabavil P le teršnikov slovar in 
od tedaj naprej neprestano brskal po njem. Sicer pa je  imel k a j  dober 
posluh za pristno slovensko govorico. Ko je  predaval po deželi, je  v pogo
voru s čebelarji  iztaknil m ars ikak  domač izraz, ki ga je  pozneje uvedel v 
stroko. Tako sc je  Slovenski čebelar po njegovi prizadevnosti jezikovno 
povzpenja l čedalje više. Znani slavist Levec je  ob neki priložnosti dejal, 
da je  edini strokovni list, ki je  pisan v užitni slovenščini.

K akor se jc  Bukovec trudil za jezikovni dvig Slovenskega čebelarja , 
tako je  tudi pazil na njegovo zunanjo  opremo. Že kot društveni ta jn ik  je  
p riskrbel listu novo naslovno vinjeto. Napravil jo  je  H inko Smrekar, mimo 
tega pa še nekaj ličnih v in je t  za stalne rub r ike  v njem. Kasneje ga je  
opremil Maksim G aspari in uporabil pri iem motive iz naše folklore. Po
sebno lepi so bili ovitki od leta 1936 dalje.

Bukovec je  imel sploh mnogo smisla za sl ikarsko in grafično umetnost.
V njegovem  stanovan ju  so visela o l ja  naših na jv idnejš ih  impresionistov: 
G roha rja ,  Jakopiča, S ternena in Jame. Zlasti Jamo je  visoko cenil, a tudi 
Vavpotič in G aspari sta bila njegova ljub ljenca. Zato ni nič čudnega, da se 
je zagledal v s l ikari je  na panjsk ih  končnicah. Žc kot o trok jih  je  občudoval, 
sedaj pa se je  z vso vnemo vrgel na njih zbiranje . Z izostrenim pogledom 
umetniško navdahnjenega zbiralca je  znal strogo ločiti pleve od zrna. Tako
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jc  nastala naša najlepša, naj dragocenejša zb irka  panjsk ih  končnic. Bukov
čeva zasluga je, da se je  ohranila  zanamcem.

V letih 1934, 1942 in 1943 je  Bukovec objavil v Slovenskem čebelarju  
razpravo, ki obravnava vsa važnejša vprašanja  v /vezi s poslikanimi p an j
skimi končnicami. To je  njegov najobsežnejši spis. spis. ki p redstavlja  
temeljni kam en za reševanje problem atike te izrazito naše folklorne po
sebnosti. Razprava bi zaslužila, da bi izšla v kn jižni izdaji. K lej razpravi 
se p r id ružu je  nepregledna kopa drugih  člankov in drobnih zapiskov, s 
katerim i je  Bukovec leto za letom polnil strani našega strokovnega lista. 
Posebej je  t reba  omeniti, da je  prevedel v slovenščino Janševo razpravo 
o ro jen ju  čebel, ki ni danes prav nič manj ak tualna , kot je  bila ob svojem 
izidu v nemškem jeziku. Sodeloval je  nada lje  kot pisec in urednik  pri 
obeh kn jigah  Sodobnega čebelarstva. V drugem  delu te naše čebelarske 
enciklopedije so važna predvsem poglavja o medu in vosku, a prav  ta 
izvira jo  izpod njegovega neum ornega peresa.

Bukovca ni več! Odšel je  tja , od koder ni poti nazaj. Za njim je  nastala 
m učna praznina, ostala pa je  bogata duhovna zapuščina, ob kateri si bodo 
neštete generac ije  slovenskih čebelarjev  tešile svojo vedoželjnost. Slava 
njegovemu spominu!

P R E D E N  P O Z A B I M O  N A  A J D O
J O Ž E  R E S N I K  ■

Le poredko napiše še kdo k a j  o ajdi. Zdi se mi. da bomo kmalu pozabili 
na to za naše čebele nekoč tako pomembno rastlino, ki je  skozi stoletja 
reševala naše ljudi lakote in jih varovala bolezni. Po čebelarsko odkrito  
povedano, ajdova paša je  bila za čebelar jen je  silno važna. Sodobni agronomi 
jo  imajo za nadležni plevel, ki mora zginiti z naših njiv. Ni še dolgo, ko 
so bila naša polja posejana s to njivsko lepotico, v pičlih desetih letih se 
j e  v tem pogledu tako  spremenilo, da je  skoraj ne sejejo  več.

V t re t j i  številki Slovenskega čebelarja  jc  ing. F ranc  šivic  v svojem 
članku  »Ali vplivajo um etna gnojila na medenje ajde« obdolžil med drugim  
umetna gnojila , da a jda  ne medi več. Menini, da z nepravilno uporabo 
umetnih gnojil lahko uničimo pridelek  a jde  ali pa ga celo povečamo. V naši 
l i teraturi ni o tem kaj p rida  napisanega. Kalijeva in dušična gnojila so za 
a jdo  bolj škodljiva kot koristna, k e r  j i  podaljšu je jo  rast in s tem tudi 
zorenje. To pa pri ajd i ni zaželeno, k e r  jo  s tem izpostavljamo slani, ki jo  
pogosto uniči. Od vseh umetnih gnojil prenese a jd a  edino Tomasovo moko, 
s ka tero  je  moč pridelek  povečati. Če jc  moč pridelek  z rn ja  povečati, zakaj 
bi ne bilo moč povečati še m edenje? Z nepravilnim gnojenjem  povzročamo, 
da se rastlina zelo razraste , ima pa malo cvetja. Znano je, da a jda  ne medi 
povsod in na vsaki zemlji enako, da prenaša  kislo reakcijo  v zemlji bolj 
kot d ruge ku ltu rne  rastline; nasprotno pa ne prenaša apna. Dobro se še 
spominjam, kako  smo mimo ajdovih njiv vozili čebele na določene okoliše, 
na ravninska polja  s peščeno zemljo. Na ilovni, laporni in težki zemlji je  
le malokdaj medila, čeprav so jo čebele še kar pridno obiskovale; donosa
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pa jii l)ilo. Stari čebelarji  v Slovenskih goricah so mi pripovedovali, da 
inedi pri n jih  a jd a  vsakih deset let en k ra t  podobno kot lipa. Po uvedbi za
kona o zemljiškem maksiniu je  zasebni kmetovalci sploh ne sejejo  več, ker 
p r ide lu je jo  zaradi m anjših  n jivsk ih  površin m anj žitaric. A jdo so sejali 
kot str  niščno setev, njena predhodnica pa je  bila rž, ki p rav  tako izginja 
iz setvenega kolobarja .  Tudi zaradi srn jad i  opuščajo km etje  ajdo. Te ple
menite d iv jadi je  danes toliko, da  popolnoma uniči n jene posevke, zlasti 
če so v gozdnem predelu.

K adarkoli jc  kak a  nova s tvar na obzorju, jo  na moč hvalimo. Ce se pa 
hočejo l ju d je  česa znebiti, jo  pa tudi grdo zmaličijo in popačijo, da jo  
potem zavržemo. Takšno krizo je  po vojni preživ lja la  tudi a jda. Trdili 
smo, da je  n jivski plevel, da se je  izrodila, da jo p r idelovanje  predrago in 
nerentabilno. Pri  današnji ceni ajdovih  izdelkov pa to n ikakor ne drži. Tu 
gre predvsem za neka j čisto drugega. A jda  se nam reč v sodobni km etijski 
proizvodnji ne da pridelovati na industr i jsk i način, k e r  jo  moramo ročno 
žeti in ne s kombajni. Tudi če se je morda pri nas izrodila, bi v dvajsetih 
letih po vojni seme vendarle prem enjali.  Če bi le bil kdo zainteresiran 
sejati  a jdo, bi jo  uvozili iz Poljske ali Sovjetske zveze. Naj bo tako ali 
tako: če je  kmetijci nočejo ali ne morejo več sejati, j im  čebelarji  zaradi 
tega ne bomo napovedali vojne. Važno pa je  to za vsakega čebelarju, da ve, 
kako je  a jd a  včasih medila. Zdaj pa so posledice že tu in celo zelo občutne. 
1'eli ne občutimo samo mi čebelarji ,  ko moramo vsako jesen globoko seči 
v žep po denar  ali naje ti  posojilo za nabavo sladkorja ,  k e r  pač naše čebele 
niso nabrale  dovolj a jdovca za zimsko zalogo. To pa občuti tudi skupnost, 
k a d a r  sežejo čebelarj i  jeseni po s ladkorju :  cele vagone ga porabimo za 
p rez im ljan je  čebel, drugače ni mogoče čebelariti. Dobro vemo, da gozdni 
med ni prim eren za prezimovanje, p rav  tako tudi kostanjevec. Naj bo torej 
dobra ali slaba gozdna paša, vselej je  treba dokrm iti  s sladkorjem , če ajdova 
paša ni dala  ničesar.

Kar strah me je, če pomislim, kakšna  katastrofa  bi bila za naše čebe
larstvo, če bi iz kakršnega koli razloga odpovedala p reskrba  s s ladkorjem  
na prostem trgu. Č ebela rj i  nimamo z zakonskimi določili zajamčenega slad
k o r ja  za zimsko prehruno čebel tako kot v sosednih državah. Zato bi bilo 
prav, da bi si naši čebelarji  v korist čebelarstva in seveda tudi vsega km e
tijs tva priborili  ob pomoči svoje organizacije taka zakonita določila in to 
čim prej.

Op.  ur.: D a na ajdo naši čebelarji niso pozabili in da jili močno zanim a, potrjuje 
članek na strani 10, ki ga je prav tako napisal mariborski čebelar.

'^ D sem  s la v in sk im  če(}e(toiQ<sm kefaimc kbtauo, stečno  

in mebenG novo L to  1 9 6 6

UREDNIŠKI  I N U P R A V N I  O D B O R  Z ČD
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A ,J D A IZ A M E R I K E  PRT N A S
J A N E Z  F U I S

Včasili smo pridela li  tudi ajdovca, zadn jih  14 let pa ga ni niti za zimsko 
zalogo dovolj oziroma ga sploh ni. Pa ravno za to je  a jdov  med najboljši. 
Na n jem  zazimljene družine se zgodaj spomladi močno razvijejo , iz.letava.ti 
pa začnejo p rav  pozno v marcu, ko je  že toliko toplo, da zunaj več ne 
otrpnejo.

Mnogo smo že ugibali o tem, zakaj a jd a  ne medi več. Naj pogostejša so 
bila  m nenja, da sc je  izrodila. Za to pa  ni bilo p rave utemeljitve.

Zaradi različnih mnen j sem si p risk rbe l 8 kg a jde  iz ZDA. iz države 
Pensilvanija . Ta k ra j  j e  na isti zemljepisni širini kot Solun, torej precej 
ju žn e je  kot Slovenija in je n a jb rž  tam tudi znatno toplejše kot pri nas. 
Od teh 8 kg sem dal 2 kg čebe la r ju  K ocutarju ,  doma blizu Ruš, neka j nad 
Va kg pa čebelar ju  V adnalu v Dobovi pri Brežicah. Č ebelar  Rine in ing. Te- 
sovnik sta poskrbela za šest arov zemlje, k j e r  sem posejal pet k ilogram ov 
in četrt še jaz. 20 dkg sem pa spravil »za vsak slučaj«.

Sejal sem jo  točno po navodilih iz Am erike zadnji teden v ju n i ju  
(29. jun ija ) .  Cveteti je  začela 30. ju l i ja .  Čebele so jo  obiskovale kakšen  dan 
l)olj, kakšen dan manj. Občutno dišala ni nikoli. Zrastla je  okoli 75 cm 
visoko in j e  kazalo, da bo dober pridelek. Vendar se je  večina cvetov po
sušila neoplojena; oplojeni cveti pa so dali p levnato z rn je  brez jedra  ali 
pa s čisto majhnimi. Ko sem a jd o  požel, so jo  zelo jed le  grlice in drugi 
ptiči, ki jih je pri nas mnogo. Ti kaij radi napadajo  polja na robu mesta.

Tako na šestih arih zemlje nisem pridelal niti dekagram a zrnja . Enako 
sc je  godilo tudi tov. K ocutarju . Tov. Vadnal nam bo mogoče sam poročal, 
če je  bilo pri n jem  k a j  drugače.

Razen tega sem na v r tu  posejal po I m2 a jde  10. maja, 18. ju n i ja ,  12. j u 
lija , ko jo  navadno se je jo  naši km etje ,  in 26. ju l i ja ,  k a r  na j bi ustrezalo 
naši pozni ajdi.

Vreme je  bilo letos nenavadno hladno. Naši časopisi so pisali, da Evropa 
že sto let ni imela tako hladnega poletja. Term om eter je  kazal vsak dan 
z ju tra j  ob 6. uri m anj kot 14“ C. Vroče je  bilo samo v drugi polovici ju n ija ,  
ko je  bilo podnevi v senci 30" C in še več, ponoči pa preko' 20° C.

Ajda, sejana 10. m aja, j e  med cvetenjem  kakšen  dan zadišala in je  
dobro obrodila. Zrn je  je  bilo debelo kot ponavadi. Tista, ki smo jo  sejali 
18. ju n i ja ,  je  malo obrodila, ostali dve pa sta ostali brez ploda, tako kot 
tista na njivi.

O brodila  je  teda j samo tista ajda , ki jo  je  med cvetenjem dobila zelo 
huda vročina preko 30° C podnevi in 20° C in več ponoči. Vsa ostala, ki je  
cvetela v h ladnih  dneh. ni ne dišala ne dala  pridelka.

Opisana opazovanja in zapisovanja so bila skrbna, tako da so uporabna 
za sklepanje. Povejo, da nam a jd a  zadnjih  14 let zato ne  da je  ne znatnega 
pride lka  ne medu, ker je  bilo v vseh teh letih ob cvetenju premrzlo. Ugi
b an ja  o tem, da se je  izrodila, da so k r iv a  um etna gnojila  ter d ruga kemična 
sredstva v km etijs tvu , teda j odpadejo.
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Pa še m ajhna  pripomba. V avstrijskem  ali pa v švicarskem glasilu, ki 
jo pre jem a naše m ariborsko društvo, sem nek je  zasledil kom aj opazno vest, 
da je  bilo pred več desetletji tam prav  takšno obdobje, ko a jd a  ni medila 
in ni obrodila. Zal mi je, da si nisem zapisal, k je  sem to prečita!.

P rav  bi bilo, da mi v Sloveniji a jde  nc bi opustili, saj pomeni našo 
drugo žetev, n jen a  slama pa je  k rm a  za govejo živino. Čeprav  je  slaba, 
vendarle  koristi. In navsezadnje je a jda  za naše čebele zelo važna medo- 
vita rastlina.

Kadar bodo tedaj spet prišli takšni časi, da bodo konec julija in v avgustu 
zopet p rav i  »pasji dnevi« pa bo vmes vsaj malo dežja, bomo čebelarji spet 
pridelali dosti ajdovca, km etje pa obilo zrnja, ki daje tako okusno moko za 
žgance in k ruh ,  a jdova kaša pa nenadomestljivo polnilo za krvavice.

n a š e  Če b e l e  p o z i m i
J UI ,  I J M A Y E H

Ob hladnih jesenskih  dnevih se pom aknejo  čebele v ulice med sati in se 
zberejo  v nalahno stisnjeno gručo, podobno ro jevem u grozdu. Na zunanji 
strani gruče so stare jše  čebele, matica pa ždi nek je  v sredini gnezda, k je r  
jo  obdaja jo  na jm la jše  čebele. S rednje močna druž ina  zaseda normalno pet 
ulic, to se pravi, da zaseda šliri sate. š ib k e jše  družine se zberejo le v treh  
ulicah, d ružine sede le na dveh satih. Ko pritisnejo  h ladnejši dnevi, p ri
tisnejo zunanje  čebele na notran je ,  lako da naprav ijo  nekak  zunan ji  oklep 
tesno se pri legajočih  telesc, ki ne puščajo nobene špranje , k je r  bi uha ja la  
no tran ja  toplota.

Na ta način je  čebela čudovito rešila vprašanje , kako  zbrati na n a j 
m anjšem  prostoru  čim večje število posameznih živih bitij za obrambo proti 
mrazu. Vsak m atem atik  nam z lahkoto s svojimi formulami dokaže, da je  
krogla res tisto idealno telo, ki ima ob enaki prostornini z drugimi telesi na 
zunaj najm anjšo površino.

Ob hudem  m razu se ta krogla do neke mere še malenkostno zmanjša, 
k e r  se tudi n o tran je  čebele še tesneje priležejo  zunanjem u plašču. Vendar 
p o rab lja jo  pri tem več hrane, da lahko vzdržu je jo  enakomerno toploto. 
Tako  se sedaj čebelna gruča pomika polagoma za hrano  vzdolž satja, na 
katerem sedi. V naših panjih  se godi to od spredaj navzad, v panjih  s po
končnimi sati (naš sat postavljen na stransko letev) pa se pom ikajo  od 
spodaj navzgor. V slabo zazimljenih pan jih  se včasih čebele ne morejo 
pomikati za hrano  in zato umro tako  rekoč ob polnih skledah. Sicer pa 
lahko zasledujemo ves potek zimskega ž iv ljen ja  v panju  na podloženih le
penkah. kjer lahko razberemo, v koliko ulicah je začela (Inižina prezimovati, 
kako  se j e  p rem ikala  in kako  se je  razvijala  te r  širila.

Toplota v zimski gruči je  navadno na isti višini in se drži nekako okoli 
23° C. Cim mrzlejše je  ozračje v naravi, tem večja  je razlika med zunanjo 
in no tran jo  toplino, tem večja je  poraba medu za vzdrževanje enakomerne



tem p era Iure v panju! Mraz sam še ni ugonobil čebel ne v drevesnem duplu  
ne v skalni votlini, če so le imele dovolj hrane. Naša velika naloga j e  torej 
v tem, <la pomagamo prezimujoči družini na (a način, da zmanjšamo kvaren  
vpliv zunanjega mraza na čebelno gručo ali z drugim i besedami, da panj 
dobro odenemo, da mraz ne more čebelam do živega.

Slovenija leži na čudovitem in zelo zanimivem kotičku  Evrope. C en
tralne Alpe se raztezajo |)roti jugovzhodu v mogočen masiv Julijcev in K a
ravank, ki se za jedata  kot mogočna p regrada  med Padsko dolino in P a 
nonsko nižino. In okrog (ega »ogla« vedno piha. Z juga  čutimo vpliv Sredo
zemskega m orja ,  s severovzhoda sega nad naše k ra je  celinsko podnebje, ki 
je  popolno naspro tje  m editeranskem u. Tam od severa nam pošilja jo  Alpe 
svoje hladne pozdrave zaradi debelo zapadlega snega, ki se stopi šele v 
poznem poletju , in uničujoče ju t r a n je  slane. Zaradi teh različnih vplivov 
je  podnebje pri nas zelo nezanesljivo in nestanovitno. Spominjam se zime, 
m enda leta 1929. ko je  visoki zračni pritisk  prinesel v kotlino okrog Doba 
pravcati  sibirski mraz okrog 30° C pod ničlo. Ta mraz je  ležal nad kotlino 
in se ni ganil nad tr i  tedne! Ob kris ta lno  čistih nočeh je  zdrknilo  živo 
srebro na 36° C pod ničlo. Leto p re j  pa je  bila zima tako mila, da je  brstično 
zelje prebilo brez škode na odprti n jiv i  in smo že v marcu obirali dozorele 
brstiče. N ekaj let pozneje nam je  depresija  nasula sredi aprila  nad meter 
debelo plast suhega snega. Leta 1940 «o nam prinesli ledeni možje sneg, 
ki j e  pokril  sadno d rev je  \ najlepšem cvetju  s ped debelo odejo. Imel sem 
ravno polovičarja  p r iprav ljenega, da bi prvo lepo uro  rojil. V natrpan  panj 
sem porinil p italn ik  s pol l i tra  tople medene raztopine v p rep ričan ju ,  da 
bo prav  zaradi tega izrojil. P red  u ljnakom  sem oprezoval s fotoaparatom, 
ker sem se hotel postaviti z »rojem v snegu«. Ja, figo! N ekatere  čebele so 
res prih itele  na žrelo. Ko so pa  občutile hladen sprejem, so zopet naglo 
izginile v b runda joče  žrelo.

Kako p rez im uje jo  svoje čebele naši sosedje v bližnji in daljn i okolici?
V alpskih deželah se je  uveljavil  čebelnjak , k je r  se pan ji  do tikajo  in se 
tako m edsebojno ogrevajo. Tudi nak ladne p an je  s toplo stavbo postav lja jo  
v čebeln jake in stoji g o rn ja  v rsta  toliko od spodnje, da je  mogoče normalno 
o p rav ljan je  z dvema nakladam a na polovično mero in še za pokrov. Solidno 
zgra jen  čebeln jak  z dvojnimi stenami p reds tav lja  k a r  omembe vredno 
toplotno izolacijo, saj je  norm alna tem pera tu ra  v n jem  za nekaj stopinj 
višja  od zunanje. V zahodni Evropi im ajo  spredaj odprte  čebelnjake, k je r  
p rezim uje jo  koši in drugi panji  na etažah, ne da bi se dotikali. Čebele 
p rez im uje jo  izborno, k e r  j im  to dopuščajo tam k a jšn je  k lim atske razmere. 
D rugod postav lja jo  nak ladne  pan je  k a r  posamič drugega ob drugega. Tudi 
v teh p an jih  čebele prav dobro prezim ujejo , posebno v k ra j ih ,  k je r  ni p re 
visokih in nenadnih toplotnih skokov. Dobro p rez im uje jo  tudi tam, k je r  
zapade dovolj snega, ki je  znan kot izborna izolacija pred hudim mrazom.
V nekaterih  predelih  Rusije, k je r  d iv ja jo  zimski v iharj i  preko  snežnih 
poljan, odnesejo čebelarji  pred  nastopom mraza svoje pan je  v »zemljanke«, 
k je r  čebelje družine zelo dobro prezim ujejo .

Č ebelarski s trokovnjak i,  teoretiki in p rak tik i  se že dolgo ubada jo  z 
vprašanjem , v kakšn ih  okoliščinah in pod kakšnim i pogoji čebele najbo lje
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prezimujejo. Vsi so si v enem pogledu ed ini: Panji dobro prezimujejo tam, 
kjer podnebje ne dela visokih in nenadnih toplotnih skokov. Čini hitreje se 
menja zunanja temperatura, tem več medu porabijo čebele. Vsak ropot po-1 
vzroči takoj višji ton, čebele glasneje zašume — posledica tega pa  je povečana 
poraba medu. Najugodneje so čebele prezimile v zatemnjeni suhi k le ti«  stalno 
toplino med 5 in 7° C. Poraba medu je  bila minimalna, mrtvic je bilo izredno 
majo, zdravstveno stanje izborno. Le žali, d a  si ne more vsak čebelar zgraditi 
take  kleti!

Pred čebelnjakom  je treba sneg skrbno od
metati. Na slik i čebelar A lbin Tom šič iz 

Sp. K ašlja pri Ljubljani

Za dobro prezim ovanje čebelje družine so važni tile pogoji:
1. Množica mladih čebel na zadostni in primerni zalogi.
2. Toplota.
3. Mir in zopet m ir  v čebelnjaku in okrog njega.

Oglejmo si te tri zahteve malo podrobneje.
V predvo jn ih  letih je  a jd a  pognala matice do novega močnega zaleganja 

in v pan jih  se j e  po ra ja l  nov rod, p an j i  so se vidno krepili. Poletne stare 
čebele so se izčrpavale na obilnih izletih in le malo j ih  je  prišlo v zimsko 
gnezdo. Poleg tega j e  bil a jdov  med najidea lne jša  zimska hrana. Tako so 
d ružine tudi dobro prezimovale. Zdaj je  a jd a  povsem odpovedala in je  
vprašanje ,  koliko obnožine še nabere jo  čebele na n je j .  In k a j  smo čebelarji 
naredili, da nadomestimo ta  izpad? P reu d a rn i  čebelar je  pravočasno v po
znem pole tju  dražilno krmil, da j e  prisilil matice k  novemu zaleganju.

Za toploto skrbimo tako, da odenemo pan je  z raznim toplotnim m ate
rialom. Na ta način preprečujem o prevelik  vpliv mraza naravnost na zimsko
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gručo. Čebele in vsa živa b i t ja  d ihajo  kol človek, se pravi, cla na ta ali 
d rugi način vs rk av a jo  zrak  v svoje telo in mu odvzamejo sestavni del 
kisik. O d d a ja jo  pa istočasno vodne hlape in og ljiko \ dvokis. Rastline pa 
p o trebu je jo  za rast ravno ogljikov dvokis in odda ja jo  iz svojih listov kisik. 
Zato tudi g rad ijo  zdravstveni zavodi zdravilišča za p ljučno bolne v doline 
s prostranimi gozdovi. V naravi ji- neverjetno skladno medsebojno sožitje 
med živimi bitji  in rastlinstvom, ki skrbi, da v zraku nikoli ne zm anjka 
kisika ali ogljikovega dvokisa. Vse to mora poznati tudi čebelar.

Vrnimo se zopet k  prezimujoči družini. Mnogi čebelarji  p rezim uje jo  
svoje čebele v zoženem panju  in utemeljujejo ta postopek takole: srednje 
močna druž ina  zaseda štiri ali pet ulic med sati. Na vsaki strani računajo  
po en zaščitni sat in zato zožijo druž ino  na 7 satov, slabše družine celo na (>. 
C ebelna g ruča delu je  kot mala pečica, ker mora ogrevati tudi zrak okoli 
sebe. Zm anjšani prostor se da ogrevati z m anjšo količino goriva. V takem 
zm anjšanem  p a n ju  je  zrak do vseh kotičkov enakomerno segret, stene 
so vedno prim erno tople in suhe. Večjega prostora pa druž ina  ne more tako 
dobro ogrevati, stene os ta ja jo  hladne in vodni hlapi legajo nan je  in na 
b ližnje satje  v obliki m ajhnih  rosnih kapljic, k a r  povzroča, da satje  in 
stene plesnijo  in je  zrak v p a n ju  vlažen in zatohel T eor ija  o prezim ovanju 
druž in  na manjšem prostoru  ima mnogo zagovornikov pa tudi nasprotnikov. 
Je že tako pri nas l judeh: k je rk o li  sc po jav i nekdo in zapiše po svojem 
m nenju  dobro p re tuh tano  misel ali novo idejo, se že najde kdo, ki takoj 
m ahne po njem  in dokazu je  p rav  nasprotno. Pa ka j hočemo, je  pač tako! 
P rav  bi bilo, ko bi čebelarj i  to preizkusili in potem poročali o svojih ugo
tovitvah v našem listu. Skrbimo za to, da bom« odstranili sneg pred čebel
njakom. takoj ko bo nehalo snežiti. V bližini imejmo na suhem prostoru 
pripravljeno večjo posodo s suhim žaganjem, senenim drobirjem, oblanci, 
pepelom ali podobnim. Posuj mo s tem vso bližjo okolico čebelnjaka, cla čebele 
ob trobilnem izlet n ne bodo osta jale v mokrem snegu.

Vsako nepotrebno ra zb u r jan je  prezimujočih čebel gre na račun pove
čane porabe medu, k a r  praktično  pomeni, da čebele h i t re je  p o rab lja jo  
zalogo in z ostanki neprebavljenega medil h i tre je  polnijo  svoje blatnike, 
k a r  se v pomladnih mesecih brez treb ilnega izleta k ru to  maščuje. Zato 
moramo skrbeti,  da miši in rovke ter sinice in žolne ne nadleguje jo  čebel.
V dobro zaprte  čebeln jake miši itak ne morejo: k j e r  pa o tem nismo p re 
pričani, nastavimo mišnice. Rovke pa se k a j  rade p r ik rad e jo  v pan j skozi 
previsoka žrela. Ker m orajo  biti žrela pozimi na široko odprta, p ri t rd i  p re 
viden čebelar pred zazimljenjem nan je  pločevinaste zapahe. Ptice pa n a j 
laže potešimo, ako jim  v bližini hiše obesimo male cvetlične lončke, ki smo 
j ih  sami napolnili s toplo mešanico raztopljenega loja. ki smo mu primešali 
razno ptičjo  pičo.

Tako, dragi čebelarji ,  menim, da sem v svojem članku natresel kopico 
drobnih vprašanj v razm išljanje .  Zato bodi za danes dovolj!

V k ra tkem  bomo za jadra li  v novo leto. Ob tej priložnosti je  navada, da 
si medsebojno voščimo srečno in zdravo novo leto. Poslavljam  se za letos od 
vas 7, željo, da bi bili naši lonci v novem čebelarskem letu zvrhano polni 
s ladkega medu.
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Z D R A V L J E N J E  N O S E M E

\  list n Bicnevatcr jo objavil lami profesor J. Arih iz Bistrice ob Dravii 
mi Koroškem članek o novem poskusu zd rav ljen ja  nosema vili čebel. Ker je  
članek tudi za nas zanimiv, ga objavljam v prostem izvlečku.

Pisec je  imel priložnost, (la je  mnogo potoval po naši Slavoniji. O bču
doval je  tam ošnje obširne hrastove gozdove, videl je  cvetočo podrast z 
množico nabira jočih  čebel in našel je  prostrane trate  same dišeče vijolice. 
Videl je tudi večje in manjše mlakuže in čebele, ki so na robu teh miatkuž 
željno srebale temno iu umazano vodo. Vendar temu ni posvečal posebne 
pozornosti, saj je vsem čebelarjem znano, da čebele zelo rade sedajo na 
m lakuže stoječe vode, posebno ob zanem arjen ih  gnojiščih.

Po drugi svetovni vojni mu je  potožil znanec čebelar, ki čebelari z 
velikim številom panjev, da je  v domačem čebeln jaku  strahovito  zagospo
darila  nosema. Sreča v nesreči zanj je  bila, da so čebele, ki jih ima v od
ročnem čebeln jaku  blizu m ajhnega močvirja, ostale zdrave in brez izgub, 
lo  mu je  dalo misliti.

N ekako ob istem času je  po n ak l ju č ju  čital o presenetljiv ih  zdrav ljen jih  
z oblogami b ar jan sk eg a  b la ta  in to pri ljudeh k ak o r  tudi pri živalih. Za
nimal se je  za analizo b ar jan sk e  zemlje in je  bil presenečen nad bogato 
vsebino raznih zdraviln ih  sestavin. Po ugotovitvah znanstvenika Benade 
vsebujejo  b a r j a  kislinske sestavine, ki un iču je jo  bolezenske klice.

Nosemo povzroča bacil, bacili pa so občutljiv i za kisline. Torej bo b a r 
janska  zemlja tudi na nosemo vplivala, če že n e  smrtonosno, pa ji vsaj ne 
bo pustila, da se razvija. To so bile n jegove misli.

Kot p rak tičen  čebelar sc je  odločil za poizkus in naročil je  zavoj b a r 
janskega  b la ta  iz zdravilišča Neydharting.

Ob čebeln jaku  je  imel napa ja ln ik ,  ki je  bil vedno pol čebel, posebno 
ob sušnih dnevih. Poleg n jega  j e  postavil nov napaja ln ik , v posodo pa je  
obesil vrečico z b a r jansk im  blatom. Že drugi dan se je  na tem n ap a ja ln iku  
pokazala p rva čebela. Vsak dan j ih  j e  prišlo več in več in v k ra tk em  času 
so se vse čebele preselile nanj s starega n ap a ja ln ik a  s čisto vodo!

Sedaj se je  odločil za tvegan poskus. V čebeln jaku  je  imel same močne 
in zdrave p lem enjake. Na jesen  je z nosemo okužil 4 družine in v začetku 
marca je  m ikroskopska p re iskava ugotovila, da so vse štiri d ružine močno 
nosemave. Tedaj jih je  začel zdraviti. Prvi družini je  dajal Chinosol, drugo 
in t re t jo  družino j e  zdravil z izcedkom bar janskega  blata, če tr te  družine 
ni zdravil. Postopek je  bil pri vseh štirih pan jih  enak. Z drav ljen je  se je  
začelo 12. marca. Chinosol in izcedek je  temeljito premešal z mlačno raz
topino medu (en del medu in 10 delov vode). Tako tekočino je  zlil potem 
v razprš iln ik  in dobro poškropil čebele, da so morale srebati tekočino.
V prvih b dnevih je  tako čebele t r ik ra t  poškropil. Nato je  pital družine s 
temi toplimi razredčinami vsak dan z osminko litra. Enako je  postopal 
tudi s četrto družino, seveda brez dodatka  zdravila.

Po osmih dneh je  napravil  mikroskopsko kontrolo. P rv a  družina zdrav
ljena s Chinosolom je  pokazala po jem anje  nosemavosti nekako za 20 °/a, obe 
družini z izcedkom pa za nekako 17 %. Toda že po 14 dnevih se je  slika 
bistveno spremenila. Z izcedkom zdravljen i družini sta pokazali 82 %, upad
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nosem avosti, s Chinosolom  zd rav ljen a  pa le 76 %. Cez 3 terlne so bile vse 
druž ine brez noseme! V nadaljnjem  raizvoju sta vildino napredovati tisti 
družini, ki ju je zdravil z izcedkom barjanskega blata. Č etrta  družina pa 
je p ropad la  in jo  je  uničil.

O dsle j  j e  v n jeg o v em  n a p a ja ln ik u  vedno  visela  v reč ica  z b a r ja n s k im  
b la tom  k o t  p re v e n t iv n i  u k r e p  p ro ti  nosem avosti.

Prevedel Julij Mayer
Op. ur.: Čebelarji z Barja kaj pravite k temu?

ALT N A J  Z O Ž U J E M O ?
S I . A V K O  R A I Č

P ri  uas se j e  že mnogo pisalo o tein v p ra ša n ju .  P r izn a t i  m oram , da se 
j e  m nogo č e b e la r je v  odločilo za zoževan je ,  češ saj se tudi m a jh n a  soba laže 
d a  ogre t i  k a k o r  v e l ik a  in  se p o rab i  tu d i  m a n j  goriva. N e k a te r i  celo t rd i jo ,  
da  j e  v p lod išču  m a n j  v lage , če j e  zoženo, / a t o  m nogo č e b e la r je v  ods tran i  
iz p lodišča  vse sate , ki j i h  čebele  ne zasede jo  gosto, da  čebe lam  o la j š a jo  
o g re v a n je  prez im ovališča,  Ce odv zam e jo  np r .  t r i  t a k e  sate, d o d a jo  k  gnezdu  
slej) sat, p ra z n i  p ros to r ,  ki tak o  n as tane ,  pa  n a p o ln i jo  z zm ečkan im  p a p i r 
je m  ali s č im  drug im . S icer  p a  p ra z n i  p ro s to r  b a je  o d v a ja  od z im skega 
g nezda  m nogo top lo te ;  ta  po tem  o d h a ja  ven skozi leseno p a n js k o  steno, ki j e  
p r i  tem  ne o v ira  močno, posebno  še p r i  am er išk ih ,  posam ezno s to ječ ih  
p a n j ih .  Svo j  čas sem dal n a re d i t i  votle  slepe  sate  in j ih  napo ln il  s p a p i r je m ,  
k m a lu  p a  sem začel dvom iti ,  če j e  ta k o  zo žev an je  sm otrno , k a j t i  v laga se 
mi j e  v p a n j ih  pogosto p o ja v l ja la .  Zdelo se mi je ,  d a  p a p i rn a te  k e p e  d e lu 
j e j o  m oreb it i  k o t  n e k a k a  h lad iln ica .

Je pa  že m nogo č e b e la r jev ,  ki p r e z im u je jo  svo je  čebele  b rez  zoževan ja ,  
m ed n j im i  tud i  jaz .  Naše čebele  ne po jedo ,  zdi se mi, n ič  več  h ra n e  k a k o r  
zožene, n j ih o v  sp o m lad an sk i  razv o j  in donos m ed u  n is ta  n ič  s labša  od zo
ženih, m o rd a  celo več ja .  T u d i  l is t »Schw eizerische  B ienenzeitung«  j e  le ta  1965 
r a z p ra v l ja l  o tem  v p ra š a n ju  in j e  odk lon il  v sako  zo žev an je  k o t  nepo trebno . 
P re p r ič a n  je ,  da  m iru jo č i  z r a k  v ce licah  in  v u licah  med s a t je m  ve liko  bolj 
z a d rž u je  toploto  k a k o r  lesene  p a n j s k e  stene. Po tem m o ra  nezožena d ru ž in a  
p ro izves t i  m nogo m a n j  to p lo te  k a k o r  d ru ž in a  na  sedem  satov. V te j  zvezi 
na j  opozorim  n a  p rv o tn o  p re z im o v a n je  v vo tl ih  d reves ih ,  k j e r  p ač  z ra k  v 
celicah in m ed sa t je m  z a d rž u je  toploto. V ve lik ih  p ro s to r ih  p rez im u jo če  
čebele  m o ra jo  b it i  seveda  močne.

Vsem nevšečnostim  z v lago in z u h a ja n je m  top lo te  pa  sem se izognil, 
ko sem začel p rez im ova ti  sv o je  čebe le  v medišču. T o  j e  že p re c e j  časa in 
sed a j  ne opažam  v lage  v p lod išču  n i t i  v medišču, saj j e  znano, d a  j e  suhi 
z ra k  la ž j i  k o t  v lažni. Iz m edišča  p a d a  to re j  v lažn i z rak ,  nas ičen  z izd ihano  
vlago, in z o g l j ik o v im  dvokisom , v  plodišce, od tam  pa  o d h a ja  skozi žrelo, 
v p a n j  p a  p r ih a j a  skozi š i ro k o  o d p r to  žrelo  sveži, suh i z rak ,  nasičen  s k is i 
kom  t e r  se d v ig a  v medišče. T o p lo ta  n im a k a m  u h a ja t i ,  drž i  se na  isti višini. 
P o ra b a  m ed u  j e  v idno  m a n jš a  k a k o r  p r i  p r e z im o v a n ju  v plodišču. Zato j e  
zo žev an je  v m ed išču  še m a n j  p o t re b n o  k a k o r  v plodišču.
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S Č E B E L A M I  I N Č E B E L A R J I  S KOZ I  S T O L E T J A
L E O P O L D  D E B  E V K C

Pradavnina

Po cenitvah naravoslovcev je čebela mnogo starejša kot človeški rod. 
štev ilne najdbe v različnih okam ninah zalitih  čebel (Aiix en Provence v 
Franciji, öhn ingen  pri Komstanzu na Badenskem, Ratndeck ob Renu im druge) 
dokazujejo, da so današn jim  m alone povsem podobne čebele živele že v te r
ciarni dobi. D okaj stari so tud i fosilni ostanki pračebel. ki so jih  odkrili v 
jan ta rju , okam neli smoli nekdanjih  baltskih iglavcev; p rip isu je jo  jim starost 
10—15 milijonov let.

Pred nekaj desetletji na siteni Pajkove jaime (Cueva de la  A rana) pri 
Bicorpu v vzhodnošpanski pokra jin i Valenci ji odkrita p reprosta  risba izp ri
čuje, da je p radavn i čilovek poznal čebele, obenem pa p rikazu je ta podoba 
tudi najstarejšo obliko čebelarjenja oziroma lov na čebele in med. Risba kaže 
dva možaka, ki sta  po nekakšni vrvi, najb rž  rastlin i vzpenjalki, splezala do 
precejšnje luknje visoko v skalni pečini in  odvzemata čebelami med ter s: 
pri tem kot »izkušena čebelarja« pom agata z dimom. Zanim ivi prifcor je n a 
risal paleolitski človek v m agdalenski dobi ali nekako pred  20 do 30 tisoč Jeti.

Razdobje pred našim štetjem

Leto 3200. — Nekako iz tega časa izvira najstarejši znani lik čebele. O d
krili so ga v hieroglifskem  napisu na sarkofagu egiptovskega k ra lja  Menesa 
v M ykirinosu. H ieroglif ski znak čebele — upodobitev od strani, z razp ro 
strtim i krili — se odslej redno pojavlja na pap irusih , najstare jših  ohranjenih 
spom enikih človeške pisave. Zveza, v k a te rih  se znak uporab lja  (med, k ralj) 
zgovorno priča, da so stari Egipčani čebele ipoznali, cenili in  se z njim i bržčas 
tud i že bolj a li m anj ukvarjali.

Leto 2600. — N a nekem  reliefu tem plja sončnega boga iz časov faraona 
N e-user-reja se je ohranila podoba delavca, k i pokriva vrč medu. V tako 
imenovanem medicinskem pap irusu  (Ebers) iz dobe okoli 1600 se priporoča 
med kot zdravilo za najrazličnejše bolezni. O ba prim era izpriču je ta , da so 
Egipčani že v najstare jši dobi svoje zgodovine poznali čebele ter h ranilno  in 
zdravilno vrednost medu. SJedov im dokazov starega egipčanskega čebelarstva 
iz poznejših dob je  vedno več. Značilno je, da p rav  vsi kažejo, da se način 
čebelarjenja v E giptu do danes ni p rav  v ničem er spremenil.

Leto 2000. — Mod (inadhu) in čebele (madhva, madhulkas) se pogosto 
om enjajo v Vedah  in še stare jših  Rigoedali, najstarejših  p isanih  spom enikih 
Indov. V njihovem  bajeslovju se bogovi obče im enujejo M adhara, k a r naj bi 
pomenilo »rojeni iz nektarja«.

Leto 1300. — Ena izmed najstare jših  zbirk p ravn ih  nazorov, tako ime
novani H etitski zakonik, ki ga h ran ijo  v turškem  državnem  arhivu v Boghazköi,
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pozna že pravo čebelarjenje ter p redp isu je  'kazni za k ra jo  čebel in praznili 
panjev. Člen 66 teh navodil določa tudi najvišjo  ceno medu, ki naj bi bila 
enaka ceni svinjske masti.

Leto  1000. — Čebele večkrat omenja v svojih znam enitih epskih pes
nitvah Iliadi in Odiseji grški pevec Homer, ki med drugim  pove, da so imele 
čebele svoja bivališča v skajnih votlinah ali v zemeljskih luknjah. V njegovi 
domovini (Grčiji in M akedoniji) naletim o na čebele še danes v p rav  takšn ih  
»stanovanjih«! Prim. tud i »brtvik na Ovčjem Polju v Katla novski kotlini (Ma
kedonija). Glej SČ 1951, str. 209.

Leto 900. — Špartanskom u postavodajalcu Likurgu jo bila čebelja d ru 
žina vzor modre družbene ureditve, čebela sainia pa zgled nesebične požrtvo
valnosti za skupnost.

L eto  800. — V zbirki Manu, k i vsebuje pravno modrost, nasvete in reke 
starih  ludov, je mnogo določb o čebelah. Zato sklepajo, da so Indi v tej dobi 
im najb rž  tu d i mnogo p re j že m arsikaj vedeli o čebedah in medu; verjetno so 
tudi že čebel arili.

Leto 754. — V pesnitvah Tlieogonia (nastanek bogov) in Erga kaii hem erai 
(dela in dnevi) je Hesiod zapisal nekaj podatkov o grškem čebelarstvu. Go
vori o koših, nekakšnih  obokanih panjih , om enja poglavitna deila posameznih 
članov čebelje družine, pozna delavne čebele, trote pa  im enuje odvečne jedce 
in lenuhe.

Leto  621. — Strogi atenski postavodajalec Drakon  je  v svojo zakonodajo 
uvrstil nekaj določb o čebelarstvu. G rki so ta k ra t očitno že poznali prevažanje 
čebel na boljše paše, najbrž so to povzeli po Egipčanih. G rki so vozili čebele 
iz A haje na boljšo pašo v A tiko in na Egejske otoke. Solonove postave 
(leta 594) nam reč določajo, naj se p repeljane čebele postavijo vsaj 500 korakov 
od najbližjega domačega čebelnjaka.

Leto 546. — Iz nekega računa tem plja sončnega boga v mestu S ippari je 
razvidno, da je  bil v starem  Babilonu med zelo cenjen in temu prim erno 
tudi' drag.

Leto 445. — Ksenofon, grški general, Sokratov učenec im učitelj A leksan
d ra  Velikega, v svojih znam enitih delih Anabasis  in Oikonornia večkrat 
om enja med in čebele. Zanimivo je zJasti njegovo poročilo o vojakih, ki so se 
na pohodu v Indijo nekje p ri T rapezuntu  ob Črnem  m orju zarad i uživanja 
slabegu medu, ki so ga čebele nabrale n a  strupenem  cvetju, zastrup ili in hudo 
oboleli. Dom neva se, da so čebele nabira le  medičino na cvetju neke vrste 
sleča, najbrž Rhododendron ITavum Don in Azalea pontica L.

Leto  344. — G rški naravoslovec in modrec Aristotel (384 -322) v 5. knjigi 
svoje Razprave o živalih  prvi obširno obravnava čebele 'in čebeljarjenje. V ti
sku je to znam enito delo starega veka izšlo v Benetkah šele le ta  1551, torej 
p rav  tak ra t, ko je  b ila dotiskana tudi p rv a  slovenska knjiga.
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Leto 36. — O bširnejše poročilo o rimskem čebelarstvu je v obravnavi 
De re rustica podal M. I er eni i us Varro (116—27). Njegov sodobnik P. Vergilius 
Maro (70—19) p a  je v zadnji knjigi svoje slovite pesnitve Georgien zapel 
visoko pesem sončnim stranem  čebelarstva.

Dobu našega štetja let

Leto 50. — V razp rav i  l)e  re rustica , na jobširnejšem  delu s ta rega  veka o 
km etijs tvu  in nam enjenem  prak tičnem u  poljedelcu, opisuje rimski pisec 
L(ucius) Jun ius  Colum ella  (1—68) izčrpno  tudi tedan je  čebelarske razmere. 
Zdi se. da n am  ni sporočili le znan je  svojih sodobnikov, a m p a k  kaže , d a  je 
tudi sam čebela ril.

Leto — V enajsti kn jig i razprave N aturalis liistoria, ki so jo že zgodaj 
natisnili v Benetkah (fnkunabula iz 1469), se je rim ski naravoslovec C (aius) 
Plinius Secundus  (23-79) razpisal o čebelah in čebelarjenju, podaja pa veči
noma znanje svojih predhodnikov, predvsem Aristotela. Vendar preseneča, da 
so poznali s ta ri R im ljani p ri čebelah že stvari, o katerih  sodimo, da so jih 
odkrili šele nedavno. Zanimivo pa je. da niso poznali drugih, ki so nam  danes 
saime po sebi umevne. Tako je Plinij že vedel, da čebele ne načenjajo zrelega 
sadja, m edtem  ko se mnogi zaradi tega dandanes p rep ira jo  ali celo tožarijo. 
O pazil je nadalje, da čebele rajši podro zrele nialičnike, kot da bi pozneje 
morile m lade matice: iprav tako  tudi, da čebela ne umre takoj, ko je pičila, 
čeprav je zgubila pri tem del drobovja. P ri iijour izvemo tudi, da so njegovi 
rojaki na Siciliji ter ob reki Padu čebele tudi že prevažali s splavi na raz
lične paše. Seveda tud i p ri Plimi ju ne m anjka čudovitih  prav ljic ; posebno 
bajka o nastanku čebel iz m rhovine poginulega goveda (bugonija) se vztrajno 
ponavlja še skozi ves srednji vek.

(Se nadalju je)

Č E B E L A R J E V A  V O Š Č I L N I C A
I. E O P O  I, D S T A  N K K 

Spe san je
o lepoti cvcta  
v novem letu 
globoko v k o ren in i  
pod zemljo.

Ve zan je
čebelica, o de ta  
v z im sko s p a n je  
v tem ini, k j e r  p a n j i  
sen o p rv e m  zletu  tko.

In č lovek, se k d a j  spom niš nan je?
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N O V O L E T N I  P O G O V O R  
S S O D E L A V C I  I N B R A L C I

U R E D N I K

Lepa s ta ra  n a v a d a  je .  da  se ob novem  le tu  u re d n ik  pogovori s svo jim i 
sodelavci in b ra lc i  te r  j im  zaželi n a p r e j  s rečno  in medeno  novo leto. 1/ 
vsega srca  želim, d a  bi b ilo  novo le to  n am  vsem  b o l j  n a k lo n je n o  kot lansko : 
d a  bi m ed ila  vsaka  v e ja ,  v sa k  cv e t  in — k o t  p ra v i jo  s ta r i  č e b e la r j i  v sak  
kol. N aj že p r id e  tisto m edeno  leto, ki ga  n e k a te r i  č e b e la r j i  tak o  dolgo 
n ap o v e d u je jo !

Z ahva li t i  se m o ra m  vsem svojim  sodelavcem , ki so mi stali zvesto ob 
s tran i  in s svo jim i p r isp ev k i  p ripom og li  k  pes tros t i  n ašega  lista. H v a la  tud i 
tistimi, kii so s svojimi p r ip o m b am i skušali' izboljšati  vsebino našega lista ali 
pa  so n a m  hoteli s svojo dobronam erno  k r i t ik o  pomaigati. H va la  tudi vsem 
članom u re d n išk e g a  odbora ,  ki so tak o  v z t r a jn o  hodili na ses tan k e  in mi 
pom agali  p r i  odgovornem  delu.

V p re te k le m  le tu  j e  o b ja v l ja l  naš list v sak o v rs tn e  č lanke , ki so pestr i l i  
n jegovo  vsebino. M esečna n av o d i la  so dob iva li  č e b e la r j i  ob p ra v e m  času, 
t a k o  da  so j im  p r i š la  p rav .  Naše l ju d i  smo seznan ja l i  z novostmi v č e b e la r 
skem  sve tu  in p r id n o  b r s k a l i  po tu j i h  čeb e la rsk ih  lis tih , da  n am  j a  ne bi k a j  
ušlo  — in da  ne bi z a rad i  te g a  zaos ta ja l i .  P re d v se m  si želimo, da  bi bili  naši 
č e b e la r j i  o vseh d o g a ja n j ih  v čeb e la rsk em  sve tu  d ob ro  in fo rm iran i .  T ud i 
č lan k o v  o naši o rg an izac ij i ,  zlasti  p a  o de lu  d ru š te v  in d ru ž in ,  j e  bilo  dovolj .  
D a  bi b ilo  vse s tv a r i  še b o l j  n azo rn e  in p r ik u p n e ,  smo o b ja v l ja l i  tud i  slike, 
č e p ra v  so z a ra d i  n j ih  t i s k a r s k i  s tro šk i  močno na ras l i .  O b ja v i l i  smo tu d i  več 
te o re t ičn ih  č lankov , ki j i h  naši č e b e la r j i  v splošnem  ne b e re jo  rad i ,  če so 
p rev eč  učeno  p isani. P osk u ša l i  smo j i h  po d a t i  v r a z u m lj iv i  domači besedi 
in sc izogibali  tu d i  vsem  tu jk a m ,  če smo j i h  le mogli nadom esti t i  z lepo 
dom ačo besedo. B rez  t e o r i j e  ni uspešne  p ra k s e  in tu d i  v p r ih o d n je  bom o 
o b ja v i l i  k a k e  zan im ive  s tvar i ,  o k a te r ih  sodimo, da  j i h  m o ra jo  naši čebe
l a r j i  poznati .

Vse kaže ,  da bo naš list p r ih o d n je  le to  še p es tre jš i ,  sa j  smo p r i te g n i l i  
k  so d e lo v an ju  n e k a j  zn an ih  č e b e la r je v  in s t ro k o v n ja k o v .  T o v a r iš  Leopold  
D e b ev ec  j e  že začel o b ja v l j a t i  zgodovino  n ašeg a  čebe la rs tva .  O b ja v l j a l  jo  
bo skozi vse le to  in n a  k o n cu  bom o pona tisn il i  vse č la n k e  v posebn i kn již ic i .  
T o v a r iš  Ju l i j  M a je r  bo sk rbe l  za m esečna  navod ila ,  j a z  pa se bom  posvetil  
d ru g im  s tva rem , za k a te r e  sodim, d a  j ih  m o ra jo  naši č e b e la r j i  poznati.  Še 
bo lj  bom  m o ra l  l is ta t i  po tu j ih  č e b e la rsk ih  r e v i j a h  in s e z n a n ja t i  z n a jp o 
m em b n e jš im i č lan k i  naše  č eb e la r je .  T ak o  bo t r e b a  nap isa t i  več zan im iv ih  
s tv a r i  o k o n g re su  v B u k a re š t i ,  zlasti pa  o tem, k a j  so pov ed a l i  znans tven ik i .  
D r.  J u r i j  S en egačn ik  j e  p r a v  t a k o  ob j ub i l  svo je  sode lovan je .  R a z p ra v l ja l  
bo  o m edu , m a tičn em  m lečku , vosku, o z a s t ru p i tv a h  čebel in o škod lj iv o s t i  
tovarn išk ih  p linov  za našo  vegetacijo  im v  zvezii s tem za čebelarstvo. Boni
fac ij  S ršen  n a m e ra v a  n ap isa t i  n e k a j  spom inov  iz svo je  p opo tne  to rbe . Zlasti 
zan im ivo  bo n jeg o v o  p r ip o v e d o v a n je ,  k a k o  se j e  ko t čeb e la r  šolal in k a k o  
so ga  l ika li  s ta re jš i  č e b e la r j i .  S ta r i  in novi sodelavci bodo  p ra v  gotovo tud i

20



kaj poslali, da za grad ivo  res ne bo zadrege. Pa naj se na tem m estu še malo 
pobaham , da imam še zajetno m apo vseli mogočih člankov, ki jih doslej 
zaradi p o m an jk an ja  p rosto ra  nisem mogel ob jav iti. Vsi p rid e jo  na vrsto, ko 
pride čas za to. Sodelavce prosim  za po trp ljen je . Prosim , da bi v bodoče 
pisali svoje p rispevke bolj razločno in pustili med črtam i več razm aka, da 
jih  laže popravim o. U rednišk i odbor ra zp ra v lja  o vseh p rispelih  člank ih  in 
jih  potem  tud i določi za posamezno številko. V tiskarno  moramo oddati 
gradivo vsak mesec najpozneje do 11. Ze cel teden p re j pa posamezne 
članke prep isu jem o in popravljam o. Zato so trudnik i ne m orejo  računati na 
to, da bi bili n jihovi p rispevki ob jav ljen i že v naslednji številk i če jih  niso 
poslali vsaj tri tedne p re j. P rece jšn je  težave nam  povzročajo osm rtnice, ki 
so vselej predolge. Prosimo, da  so k ra tk e  in jed rn a te . Potem jih  bomo lahko 
več h k ra ti ob jav ili in tud i tak o j, da ne bo nobenega zastanka. N ekatere 
osm rtnice so tako  dolge, da j ih  sploh ne moremo ob jav iti, če nimamo poleg 
njih  tud i k ra jš ih . Zgodi se, da imamo npr. dve dolgi osm rtnici, k i j ih  k lju b  
najboljši volji ne moremo spraviti na eno sirarn. Kaj naj «tonimo? Če bi jih 
rezali in izpustili del besedila, bi se zamorili avtorju , ki bi nam  gotovo 
očital, da smo jih  p rik ro jili po svoje in izpustili to, k a r  je  najvažnejše.
V takem  prim eru ne moremo objaviti nobene osmrtnice, če nimamo na voljo 
tudi k ra jše  Potem gre vse n a  eno stran. Ko bi bile osm rtnice krajše, bi jili 
lahko takoj razporedili in objavili. Namesto uvodnih vinjet smo od leta  19^3 
uporabljali slike pan jsk ih  končnic. Večino najlepših  in najvrednejših  smo že 
objavili, zdaj gredo h kralju. Če ne bomo dobili k ak ih  kvalitetn ih , se bomo 
spot zatekli k nekdanjim  vinjetam  ali pa  bomo uporablja li sodobne foto
grafije, kakor jili im ajo drugi čebeilarsiki listi.

Letos se bomo m orali tem eljito  posvetiti vzreji matic. To važno vejo 
našega čebelarstva smo zadn ja  leta k a r  preveč zanem arili. Zdaj, ko je  za
čela s svojim  delom plem enilna p o sta ja  pod Zelenico, so se začeli navdu
ševati tudi drugod. M orda nam  bo le uspelo obnoviti nekaj n ek d an jih  
plememilnih postaj, ki so svoje dni taiko m arljivo delovale. V ta namen bomo 
o b jav ili v listu  več člankov, za čebelarje  pa p rired ili tudi tečaj. Menim, da 
ne bi bilo prav, ko bi ne razp rav lja li več o različnih vrstah  pan jev . Č ebe
la r j i  naj le poročajo o svojih izkušnjah . M nenja naj se k reše jo  in potem  se 
bo žje pokazalo, kaj je  prav. Pri vsem tem pa ne bomo prav  nič polem izirali, 
se k regali in napadali. Č eb ela rji smo vendar znani kot pridni, m irni in 
delovni lju d je , k i se zg ledu je jo  po svo j H’ čebelah. Vsaj tako  govore o nas 
drugi lju d je .

O b koncu bi rad še nekaj povedal vsem. zlasti pa tistim , ki tega ne vedo, 
pa bi m orali že vedeti. U rednikovo delo ni lahko. P rav  nobenega božjega 
m iru  nima. Vsak dan je  k a j novega. N eprestano p rih a ja  pošta. T a čebelar 
želi nasvet, oni spet pojasnilo. Na moji mizi je cela kopica vseh mogočih 
čebelarsk ih  listov iz zam ejstva. P rav  zares bi m oral pustiti svoj poklic (in 
na uho povedano še čebele), če bi hotel vse to p reb ra ti in ustreči željam  
p rav  vseh čebelarjev . M orda bo kdo odslej bolj cenil delo u redn ika , ki ima 
veliko odgovornost in dolžnost, da sk rb i za izobrazbo, znan je  in napredek  
slovenskih čebelarjev . V tem  ne smemo zaosta jati za drugim i narodi, k a jti  
le tako  bomo lahko postali še bolj razgledani in oh ran ili svoj sloves v svetu. 
To pa so tudi m oje na jbo lj goreče želje za novo leto.
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s o v r a ž n i k i  Če b e l
F R A N C E  K A S T E L I C

O  tem je bilo v Slovenskem čebelarju  že precej napisanega, vendar pa 
se mi zdi. da je  prav , če to še enk ra t ponovimo. Im am o precej m ladih čebe
larjev, ki nim ajo s ta rih  letnikov Slovenskega čebelarja. Čebelji škodljivci so: 
ose. sršeni, smrtoglavec, vrabec, sinica, lastovka, čebelji volk, žolna, srakoper, 
miš, želva, k rastača, pajk , medved in včasih celo ovca.

Ose posebno po ajdovi paši zelo nadlegujejo čebele in jim  kradejo  med. 
Čebele se sicer branijo, toda ose so močnejše in največkrat podležejo čel>elp. 
Kje r je v p an jih  bolezen, jo seveda prenašajo  p rav  tako k akor čebele.

Leta 1954 sem postavil čebele na žajbelj v vas Vrdesne p ri M etkoviču. 
(Dalm acija). Tam  je bilo čuda sršenov, zato sem obljubil domačemu fantu 
po en d inar za vsakega ubitega škodljivca. N aslednji dan, ko sem sc vrnil 
k čebelam, mi da fan te 100 pobith  sršenov, jaz pa  njem u 100 dinarjev. Tako 
se je ponavljalo  naslednje dni, seveda v m anjšem  obsegu. Sršena je najlaže 
ubiti v zraku  s prim erno dolgo letvico, široko 3—4 cm.

Vrabec je tudi zelo škodljiv čebelam. P red  kakim i 25 leti je bila dobra 
paša na ajdi. Ko pogledam, v katero  smer čebele najbolj lete. vidim polno 
vrabcev na strehi. D vigali so se in se zopet vračali na streho. Radoveden sem 
bil. kaj to pomeni, zato sem prinesel1 lestvo. Ko pridem  do žleba, najdem  
v njem  za kaka  2 cm na debelo m rtvih  čebel. Polno jih je bilo tudi po opeki. 
Vrabec čebele ne poje, am pak jo s kljunom  predere in ji izsrka sladki nektar. 
Smrtoglavec, to je  neke vrste nočni m etulj, je dolg 5—6 cm. peruti pa ima 
široke do 10 cm, ako so razpete. K rade čebelam med. drugače pa jim  ni 
nevaren, le razb u rja  jih. Sinica je  pozimi čebelam v toliko škodljiva, ker 
p rih a ja  v m razu na b rade in tam  pobira m rtve čebele. S tem p a  vznem irja 
čebele v panju , da zap us te gnezda in potem  otrpnejo. Lastovka samim če
belam  ni nevarna, p ač  pa trotom, posebno pa m atici, če jo najde na p rah i ali 
v roju. Takoj je  pol njej. P ripetilo  se mi je, da mi je m atica odletela iz roke. 
Lovil sem jo po zraku, a lastovka me je prehitela in  mi izpred nosa odnesla 
matico.

Čebelar, ki ga najdem o samo v D alm aciji in Hercegovini, živi v ja tah  
do 100 ali več, je hitrejši od lastovke, krasne barve vseh vrst in velik kakor 
naš kos. Pojavi se v bližini čebel, n a jra je  po kakem  dežju. Ker jih je cele 
jate, boste razum eli, kaj nap rav i 80—100 kljunov. S rakoperja tudi prištevam o 
k čebeljim  škodljivcem. N ekateri km ečki čebelarji trdijo , da natika čebele 
na glogov trn  in si tako ustvari rezervo za slabše dni. Žolna tud i povzroča 
veliko škodo p ri čebelah v zim skih mesecih. P rile ti na panjske končnice ter 
s svojim ostrim  kljunom  dolbe končnice panjev. S tem pa razburja  čebele, da 
se razlezejo in otrpnejo. K rastača ali kro ta se tud i rad a  zadržu je okrog čebel, 
pobira m rtve čebele in seveda tu d i žive. K ar za celo pest jih požre v eni 
noči. Želva živi v D alm aciji in Hercegovini. Nekega leta po  vojni sem imel 
čebele na žajb ljev i paši v M alem Prologu p ri Metkoviču. Vsako ju tro  je bila 
moja p rva pot k čebelam. P rvo ju tro  sem našel na deski dve želvi in postal 
sem pozoren. Še isti večer sem šel z žepno svetilko in našel na deski k a r štiri
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želve, naslednji  večer pa k a r  devet. O s tan k o v  čebel nisem našel, verje tno pa  
tud i  želve jedo čebele.

R ovke in miši p r id e jo  zelo rad e  pozimi v p an j .  saj imajo tam  lirano in 
toploto. H ran i jo  se z medom, sa t jem  in z m rtv im i čebelami. Čebele se p ri  tem 
razbu r ja jo ,  se razlezejo  iz zimske gruče  in tam  otrpnejo . M ars ika te ro  čebeljo 
druž ino  so uničile miši. T u d i  ovce u tegnejo  bili čebelam škodljive. Seveda ne 
v Sloveniji, p a č  p a  v  D alm aciji ,  H ercegovini in Basni. T am  imajo km etje  tudi 
p o  sto g lav  ovac. C e  p r id e  ta k a  č reda  p red  čebeln jak , se čebele sp rav ijo  nad  
ubogo žival. Zarije jo  se v volno, od ko d er  se j ih  le malo reši.

S ta r i  km ečk i čebelarji  trd ijo , da  p r id e  m edved  k  čebeln jaku , odnese pan j  
v gozd, ga taan o d p re  in  po je  med, zlasti p a  zalego.

Č ebelarji ,  uničujm o čebelje  sovražnike! Seveda ne bomo uničevali sinic 
in lastovk, ker so to p o  drugi s tran i kor is tne  ptice. Vsem drug im  p a  n a p o 
vejm o odločen boj! Ose lahko uspešno uničujem o, saj imajo svoja gnezda po 
pods treš j ih  in  celo v samem čebeln jaku . L ah k o  jiili uspešno uničimo na ta 
način , d a  vzam em o o m ra k u  k a k o  k rp o  ali p r im erno  vrečo, jo  porinem o od 
spodaj navzgor, prit isnem o jo  d ob ro  n a  stroj) in že im am o celo gnezdo v vreči 
ali v k rp i ,  To sedaj po top im o  v vodi ali v kakem  po toku  in jo obtežimo, d a  se 
škodljivci utope. P ra v  ta k o  ravnam o  s sršeni. V ečkra t se zgodi, da  imajo 
ose v kak i  živi meji ali v g rm ov ju  svoja gnezda. Te  n a j laže  uničimo talko, da 
naložimo podnevi s lam o pod gnezdo, zvečer pa. ko so vse v gnezdu, jo za 
žgemo. Če p a  so gnezda  v zemlji, j im  p ridem o  težko do živega. N ekaj se p a  le 
d a  storiti. Votlino zalijem o z vodo, zraven pa Im ejm o p r ip ra v l je n o  slamo. 
Ko sp lav a jo  ose na  površino, h itro  vržemo slamo n an je  in jo zažgemo. I ako 
so vse ose na površini uničene.

P red  rovkam i in  mišmi se na jbo lj  zavaru jem o s pastm i, ki jih nastav im o 
v čebe ln jaku  ali izven njega, ali p a  z zas tru p l jen im  žitom. Do tega seveda ne 
smejo p r i t i  kokoši. S rak o p e r ju  je težko pr i t i  do živega. N ajbo ljše  je iskati 
n j ihova  gnezda in uničevati njih  zarod. V rab ca  na juspešne jše  uničujem o na 
podeželju. Pozimi se n a j ra je  zad ržu je jo  okrog gospodarsk ih  poslopij. Kmečki 
skednji  so zelo p r ip ra v n i  za uničevanje . Pod v njeni se pomete, na to  p a  
na trese  žita, ki ga p ok r i jem o  s km ečko reto. E n a  stTan m ora  b i t i  dv ign jena  in 
p o d p r ta  s k a k im  količem. Ta  ima navezano  žico ali vrvico, ki vodi do vrat, 
za k a te r im i se sk r i je  lovec, ki d rž i  žico. K m alu  se bo pod reto nab ra lo  veliko 
vrabcev, n a k a r  lovec samo po tegne za  žico. Količ se izpodm akne  in  vrabci so 
pod reto. Težko pa  je  potem  dobiti  v rabce  izpod nje.

Nekoč v m ladih  letih sem dobil  k a r  22 v rabcev  z en k ra tn o  nastavo.
K ras tače  je lahko  loviti in uničevati. Želvo je  težko ubiti ,  ker  ima trdo  

koščeno oblogo, da je tud i  kolo km ečkega voza ne stare. G lavo in noge si 
potegne  pod okostje  in do živega ji p r ideš  le ta k ra t ,  če jo vržeš v krop.

O vce  so koris tne  živali, zato jih ne vodimo v bližino čebeln jaka. Sicer pa 
pazimo, da dom ače živali zlasti pa  konji,  ne p r ide jo  n ik d a r  v bližino čebel. 
M edvedu pa  i tak  ne m orem o do živega, saj je zaščiten.

P a jek  je  velik sovražnik  čebel. Zelo raid si razp rede  svoje m reže  okrog 
čebe ln jaka  in tud i  v njem. Tu lovi v svoje mreže čebele. Uničujm o jih, p a j 
čevino p a  skrbno  ometajmo.
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Z A N I M I V O  P I S M O  S L O V E N S K E G A  Č E B E L A R J A  
IZ A V S T R I J S K E  K O R O Š K E

R ad  zasledujem  v S lovenskem čebe la rju  poročila, k r i t ike ,  nasvete  itn drugo, 
posebno p a  še r a z p ra v l ja n je  o vrsti  p an jev ,  d a  bi dosegli z njim i na jveč ji  
donos. T ud i p ri  nas  v A vstriji  p r ip o ro ča jo  zadn je  čase tako  imenovani »Ma
gazinbeute«, torej nak lad n i  am erišk i pan j .  V novejšem času so začeli izdelovali 
tak p an j  iz um etnega  lesa (K unststo  f f m aga z in). Več čebelarjev  že čebel ari s 
tak im i p an ji ,  toda še iz navadnega  lesa. U pa jo ,  d a  bodo napoln il i  vse svoje 
p razn e  posode z medom. N a žalost pa  doslej še nismo slišali k ak e  polivale. 
Slovenski čebelarji  p a  čebelarim o n a jveč  v A Ž-panjili  im smo z njimi tud i 
zadovoljni, k a j t i  pri nas  p r ih a ja  ko t  izd a tn a  p aša  samo gozd v poštev. Stari 
t rav n ik i  so izginili, a jd e  p a  sejejo zelo malo, v neka te r ih  k ra j ih  p a  sploh nič, 
d ruge  bolj izdatne  bere  pa p r i  nas na Koroškem  ni. P red  več desetletji  so 
sejali  tudi pri nas mnogo a jde  in smo večk ra t  ločili iti tud i  čebelice so imele 
dosti h ra n e  za zimo.

Koliko m raza prenesejo čebele, kaže tale prim er: Neki stari čebelar v 
Svetni vasi, k jer je pom ladna bera zelo slaba, je  vsako jesen nakrm il svoje 
niulie doma in jih nato p repeljal čez D ravo na sončni breg, k jer je imel svoj 
zimski čebelnjak in je tam  okrog dobra bera. Skrbno jih  je  odeli in jih  prišel 
šele na svečnico p rv ik ra t pogledat. Ko je  prišel k  čebelnjaku,-je bil nemalo 
presenečen, ker neki kramjič v sredini ni imel končnice. N ajprej je p ihn il v 
panj. Zašumelo je, čebele so 'bile torej žive. Nalo jv razbrskal sneg im našel 
končnico na zemlji. Panj je  bil torej celo zimo brez končnice in  je dobro p re
zimil. Seveda mu je m oral takoj prinesti1 hrane. Glede noseme b i omenil samo 
to, da sem v svojem 54-letnem čebelarjenju samo enkra t izgubil zaradi te 
bolezni polovico panjev, to pa p ro ti koncu iprve svetovne vojne, ker ni bilo 
na razpolago sladkorja in  so čebele m orale prezim iti na gozdnem medu. Od 
tak ra t p a  nakrm im  čebele s sladkorno raztopino. Dam 1% kg sladkorja  na
1 lite r vode in m uhe dobro prezim ijo. Zelo redko se p ripeti, da zgubim kako 
družino. Seveda je  važno tudi to, 'tla se staro satovje v plodišeu zam enja z 
novim. K ar čebelarim , še nisem uporabil kakega zdravila in  tudi nadomestkov 
za obnožino ne. Prosim  vas% da moj članek m alo popilite, kajti samouku ne 
gre dobro, poleg tega sem že v 89. letu, toda še vedno čebelarim  z 20 AŽ-panji. 
To je  čebelarska bolezen, da  se ne more človek ločiti od svojih muh. Upam, 
da je moja č lanarina  za leto 1965 p lačana iin prosim , da  priložite kaki številki 
Slovenskega čebelarja položnico, da bonu, ako še prezimiim, preje p lačal čla
narino. Pred dvema letoma sem s sinom obiskal tud i čebelarski muzej v Ra
dovljici. Bilo je  zelo zanimivo. Vse slovenske čebelarje iskreno pozdravljam , 
zlasti pa veterana Bukovca.

Janko  O itzl 
P o lan a  na  Koroškem, A vstr ija

Op. ur.: 89-letnemu čebelarju Oitzlu, ki je tako lepo napisal zgornje vrstice, 
najlepša hvala zanje. Želimo mu, da bi še dolga leta uspešno »prezimoval« in nas 
razveselil še s kakšnim pismom. Prepričani smo, da bi nam lahko še marsikaj napisal  
iz svoje dolgoletne prakse.
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novice iz čebelarsitega sveta
Stoletnica točila. Pred sto leti je  iz

umil točilo Ceh Franc Hruška, major  
v avstrijski vojski. Hruško opisujejo  že 
vojašk i spisi kot izrazito nadarjenega,  
mislečega moža, ki ima glavo na pravem  
mestu. Izumil je med drugim posebno 
risalno pripravo in specialni čoln za 
vojno mornarico. Kdaj je  začel čebe-  
lariti in kje, se danes ne da več  dognati, 
gotovo pa je. da je  bil čebelar že kot 
aktivni častnik, ker je  izumil točilo že 
pred upokojitv ijo . Imel je  kakili 300 
družin in se je  bavil tudi z vzrejo  matic  
na veliko. Skrbno je  vodil seznam o n j i 
hovem pokolenju, oprašitvi in svojstvih.  
Razen tega je  imel tehnično zelo dobro 
oprem ljeno delavnico, kjer  je  izdeloval 
panje  in vse potrebno orodje.

Kako je  Hruška prišel na misel, da je  
izkoristil sredobežno silo za svoje  točilo,  
je  zavito v temo. O tem piše naše So
dobno čebelarstvo«. Na čebelarskem  
zborovanju v Brnu leta 1865 je  padel  
Hruškov eksperim ent kot bomba, saj 
sedaj za pridobivanje čistega medu ni 
bilo več  treba satovje  podirati in ga st i
skati. Na sledečih zborovanjih je  dobil 
mnogo priznanj. Zanimivo je. da je  po
skušal v Italiji, kamor se je  preselil , 
uvesti črno nem ško čebelo, kar mu pa 
seveda ni uspelo. Imel je obsežno stro
kovno literaturo in je  m arljivo  poročal  
v Nördlicher B ien en ze i tu n g < o najraz
ličnejših temah, tako npr. leta 1848 
o »Poskusili um etnega osem enjevan ja  
matic«.

Umrl pa je  kleni teoretik in odlični  
praktik v Benetkah v najrevnejših  raz
merah. Nesebičen in skromen, kakor je  
bil. ni poskusil,  da bi na ve liko  izko
ristil svojo  tako važno in genialno iz
najdbo. D olga  leta ni bilo zanj niti spo
menika niti skromne spom inske plošče.
V srcih čebe lar jev  pa si je  sam zagotovil 
nem inljiv  spomin. Končno je grof
dr. Zappi Recordati na pobudo Armbru- 
sterja in Giihlera dal vzidati na H ru
škovi s tanovanjski hiši v Dolu v Italiji 
spominsko ploščo, ki so jo  leta 193? 
slovesno odkrili.  To je  bila sicer pozna,  
vendar tem prisrčnejša počastitev.

Po Imkerfreundu 1963 S. II.

Ali potuje matica za soncem? V april
ski številki nem ške čebelarske revije  
Bienenwelt 1963 je  poročal čebelar Res- 
mann iz Nem čije ,  da najde matico v 
panjih z mrzlo stavbo v zgodnjih dopol
danskih urah vedno na levem  delu  
panja, torej na satih ležečih proti 
vzhodu, opoldne; v sredini gnezda in po
poldne vedno na desni strani, ležeči  
proti zahodu. Potemtakem naj bi matica  
v listovnih panjih (naš AZ-panj) zale-  
gala in se premikala v smislu dnevnega  
gibanja sonca. V panjih  s toplo stavbo  
pa naj bi se pomikala od spredaj navzad. 
Zato je urednik pozval čebelarje  na 
tozadevna opazovanja.

V januarski številki Imkerfreundu  
1964 potrjuje  čebelar Schneider to iz
javo. ker je kontroliral svoje panje
14. ju l ija  zjutraj, 21. ju l ija  opoldne in 
28. ju l ija  proti večeru. Presenečen je  bil. 
ko je  našel matice res na odgovarjajočih  
satih, in ugotavlja: čebelar Resmanu ima 
prav, matica se prem ika v smislu sonč
nega gibanja, pri topli stavbi od spredaj  
navzad. Poleg  tega omenja še ugotovitev,  
da se mlajše matice premikajo hitreje.

Vsekakor zanimiva ugotovitev, ki nam  
bo zelo pomagala, da bomo laže našli 
matico pri pregledih, in sicer na satih, 
odgovarjajočih  dnevnemu času. Kdo bo 
preizkušal in poročal? j

Tri vrste matičnikov. 1. Rojivi matic- 
niki. P ojav ijo  se navadno v zgodnji po
mladi na spodnjih in stranskih robovih 
satja, najdem o jih pa lahko tudi povsod 
drugod do 30 ali celo do 40. Lahko sedaj 
podremo vse matičnike in dodamo mlado  
sprašeno matico, ko smo staro stisnili. 
Lahko pa tudi uničimo staro matico in 
podremo matičnike vse do enega. V 
tem primeru moramo po 6 dneh ugoto
viti. ali čebe le  niso morda zgradile novih  
matičnikov, ki bi jih tudi morali po
dreti. potem pa se smemo šele  po 14 
dnevih prepričati,  ali mlada matica že 
zalega. Če najdem o zalego, nas za to 
družino ni treba dalje  skrbeti.  Ce pa 
zalege ni. se matica ni vrnila s prašil-  
nega poleta in družina je izgubljena, če  
ji ne moremo dodati mlade matice.



2. Matičniki ol> preleganju; take lahko  
najdem o v vsakem  letnem času, posebno  
po glavni paši; so podobni rojevim ma-  
tičnikom, so pa nekaj večji in jili ni 
toliko kakor pri rojevih matičnikili . po
gosto le eden ali dva. N obenega  ne mo
remo podreti, čebe le  že same vedo. 
kateri bo dal najboljšo matico: ona bo. 
ko se bo sprašila, morda še nekaj časa  
skupno s staro matico zalegala.

3. Zašili matičniki. Medtem ko čebele  
gradijo  matičnike ob preleganju. dokler  
matica, četudi stara ali poškodovana, še 
živi in zalega, je  zasilni matičnik za
n eslj ivo  znamenje, da se je  matici pri
petila  kaka nesreča in da družina upo
rablja zadnjo priložnost, preden postane  
brezupno brezmatična. Ti matičniki se 
razlikujejo  od drugih. Č ebele  jih gra
dijo spredaj na satu in so delom a zelo  
majhni, ne mnogo večji kot trotovske  
celice .  Možno je. da je  matica, četudi  
pohabljena, še v družini in da najdem o  
v celicah nekaj raztresenih jajčec; je  pa 
tudi mogoče, da so čeb e le  im ele  mlado  
matico, ki se pa s svatovskega poleta ni 
več  vrnila. To je  najslabši primer,  
kajti sedaj pitajo  čebele  z matičjim  
mlečkom eno izmed najm lajših  čebel  
delavk, ki pa bo zalegala trotovska jaj
čeca. V tem primeru najdem o več  jajčec,  
do ducata, v eni celici.  Če bi družini v 
takem stanju dodali matico v matičnici,  
bi jo čebele  brezpogojno umorile. D o 
segli pa so že uspeh, ko so panj za 24 ur 
zaprli in nato matico iz druge družine  
prijeli za krila  in jo  skozi žrelo brez 
dima in brez vsake m otnje  spustili v 
trotovca. Potem je  seveda zopet treba 
dodati matico družini, ki ji je bila od
vzeta. Zato je  v večini primerov n a j
boljše, da trotovca pred čebelnjakom  
om etem o na tla, da se čebe le  izprosijo.

Po American Bee Journal 1964
S.R .

Kako lahko dodamo matico brez ma- 
tičnice. V R evue Francaise d’Apiculture  
t%() opisuje  neki čebelar  metodo, kako  
že 30 let dodaja matice brez inatičnice.  
Če najdem o v čebelnjaku družino, ki 
ima pokrite matičnike, ali če kaki dru
žini odvzam em o matico in potem čakamo  
8—9 dni. da ima pokrite matičnike, lahko  
brez vsega spustimo v panj mlado spra- 
šeno matico. Ta podre potem najprej  
pokrite matičnike in nato še druge, brž 
ko so pokriti.

Uspeh tega postopka si lahko razla
gamo takole: Ko družini odvzamemo  
matico, se razburi in la razburjenost  
traja kaka dva dni. dokler čeb e le  ne  
napihnejo  novih inatičnikov. Sedaj se 
družina vedno bolj pomirja, ker ima  
občutek, da je  rešena. Če sedaj spustimo  
v panj sprašeno matico, najbolje zvečer, 
in prav malo pokadimo, jo čebele  sp re j
mejo ter ji strežejo. Če bi pa matičnike  
sami podrli in šele  nato spustili matico  
v panj, bi jo  čebe le  brezpogojno umorile.

Redakcija navedenega lista dodaja k 
temu: Mi smo do sedaj 32 označenih in 
7 neoznačenih matic dodali po tej m e
todi brezmatičnim družinam s pokritimi 
matičniki. Č ebele  prav nobene niso  
umorile. N j ih ov e  sprem ljeva lk e  so de
loma sprejele ,  delom a pa so jih pom o
rile. Torej je  bolje, da matic ne spu
ščamo v panje  s spremstvom čebel.  
Paziti pa moramo, da matičniki niso  
prezreli.

Po Südwestdeutscher linker 1965
S. R.

Junijski roj. D o lge  sk ladovnice A2-  
panjev  so b ile  razvrščene po pasiSču. 
Roji so se usedali po okolici in eden je  
obvisel blizu hiše. D om ačin  ga je  stresel 
v zaboj in porinil vanj 10 AZ-satov. Po  
paši so odpelja li  čeb e le  na druga pa- 
sišča. nekateri pa so jih morali pitati, 
ker so bile družine lačne in suhe. Tudi 
roj je  dobil toliko, da se je  preživel.  
Niso ga mogli popeljati na prostrana  
pasišča. Zato je  moral ostati doma.

Ženska, ki je  bila lastnica tega roja. 
mi je  pisala, da čeb e le  padajo pred pan j 
in da so bile napete, več pa o čebelah  
sploh ni vedela.

V začetku oktobra le grem tja. da bi 
ugotovil, koliko bo treba za zimo slad
korja. Ko sem pregledal vseh  10 satov,  
sem ugotovil,  da so bili vsi polni medu  
in pokriti. Natočil i  smo ga 16 kg. N o 
vinec iz b ližnje  vasi pa je  povedal, da je  
i/. dveh p an jev  natočil 21 kg. Med sem 
nesel v Ljubljano. Tu so mi povedali,  da 
je  morala biti pri nas posebna travniška  
paša. Tokrat se je  narava malo poigrala  
z naj večjimi čebelarskim i asi v  Liki in 
na drugih pasiščih. k i so pripelja l i  do
mov prazne panje.

Ivan Tomc

O p.ur.:  Seveda sc je  in se še bo!
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O staranju matic. P ojem ajoče  zale-  
y a n je  matice prip isujejo  splošno napre
dujočem u regresivnemu razvoju ja j č 
nikov in če je  izčrpana zaloga sem ena v 
semenski mošiijici. W. Fyg, znan kot 
matičji specialist, je  imel priložnost, da 
j e  v  svojem  dolgoletnem  raziskovalnem  
delovanju  preiskal mnogo štiriletnih in 
petletn ih  matic, ki niso kazale  niti re
gresivnega razvoja ja jčn ik ov  niti izčrpa
nosti sem enske zaloge. Nasprotno je 
mogel dokazati, da se z napredujočo  
starostjo na steni sem enske mošnjicc in 
v muskulaturi sem enske črpalke n abe
rejo m ajhna barvna telesca iz substance, 
podobne škrobu, amiloid, ki povzročajo  
degeneracijo  sem enčic in om eju je jo  d e 
lovanje sem enske črpalke. Ta amiloid  
najdemo tudi v drugih organih stara
jočih se matic, posebno še v osrednjem 
živčevju in črevesju, a čudno, nikoli v 
jajčnik ih . Verjetno je. da splošna dege 
neracija tkiv kot posledica nabiranja  
amiloida moti urejeno sodelovanje  raz
nih organov. S tem je  seveda oškodo
vano tudi d elovanje  razmnoževalnega  
aparata. Zakaj se nekatere  matice sta
rajo hitreje druge počasneje, še ni jasno.

Amiloid so ugotovili tudi v tkivu sta
rajočega se človeka.

Bienevater 1065. S. R.

Umetni matični mleček. Odkar so zo
pet odkrili vrednost matičnega mlečka,  
se analitiki trudijo, da bi ugotovili n je 
gove sestavine. V njem so našli poleg  
mnogih v itam inov in raznih aminskih  
kislin še celo vrsto drugih sestavin in 
tako so skušali izdelati umetni matični 
mleček. Z njim se sicer še ni posrečilo  
spodrediti matičnih žrk, pač pa navadne  
čebele! Torej vseb u je  naravni matični 
mleček še sestavine, ki so neznane.

Po Schw eizerische B ienenzeitung
J. M.

O čebelarstvu  v Sovjetsk i zvezi. Sov
jetska zveza ima okoli deset milijonov  
Čebeljih družin. Povprečni donos je  10 
do 12 k ilogramov na panj. Tam se zelo  
ceni znanstveno raziskovanje: imajo 56 
čebelarskih  laboratorijev. N ajvečja  raz
iskovalna postaja zaposluje  126 oseb. 
C ebelar ijo  zlasti s križankami domače  
pasme s kavkašno čebelo. Tako so ustva
rili. kakor trdijo, novo raso. ki zmore  
30 do 40 odstotkov več kakor domače  
rase. V kolhozih se zelo upošteva pride

lovanje takih rastlin, ki so važne za 
čebelarstvo. V načrtu imajo tudi ve liko
potezno prevažanje. Začasno oskrbuje  
posam ezen čebelar 80 do 100 družin,  
hočejo  pa to število  zvišati na 200 do 300.

Die Bienenzucht 1964. S. H.

R azveselj iva  novica. S lovensko sadjar
stvo in vrtnarstvo bo dobilo novo glasilo  
•Naš vrt . Polstoletna tradicija »Sadjarja 
in vrtnarja«, ki sc je začela leta 1913 s 
Slovenskim sadjarjem« in končala pred 

leti s »Sadjarstvom, vinogradništvom,  
vrtnarstvom«, bo ponovno pognala kore
nine v naše vrtove in sadovnjake. Državna  
založba Slovenije bo s februarjem 1966 
začela izdajati ilustriran list »Naš vrt«, 
ki bo izhajal šestkrat na leto na 52 stra
neh. Naročnina za list je 2000 dinarjev, 
naroča pa se pri Državni založbi Slove
nije v Ljubljani.

To bo list. ki bo v svojem programu 
zajel vse tisto, kar je včasih obravnaval  

Sadjar in vrtnar«, poleg tega pa še mar
sikaj novega, primernega današnjemu 
č a su . . Poleg okrasnega, zelenjadnega in 
sadnega vrta bo obravnaval tudi zelenice 
ob stanovanjskih naseljih, vrstnih hišah 
ter javne parke. Imel bo tudi naslednje  
rubrike:

Sodobni šolski vrt
■Domači vrtnar
Nove knjige (tuje in domače)
Vesti iz strokovnih zavodov  
Vesti iz hortikulturnih društev 
Mladi vrtnarji
Strokovne zanimivosti doma in na tujem
1 )opisi
Vprašanja in odgovori
»Naš vrt« bo torej glasilo za vrtnarje 

in sadjarje, zu kmetovalce, lastnike hišnih 
vrtov, ljubitelje narave in za vsakogar, ki 
ceni kulturno urejen dom. Marsikaj le
pega in zanimivega bodo v njem našli 
tudi tisti, ki nimajo lastnih vrtov, a 
imajo radi žive rastline. Posebna pozor
nost bo posvečena lončnicam ter notranji 
opremi. Tako bo Naš vrt« dober sveto
valec še upraviteljem zgradb, gostinskih  
obratov, šol. zdravstvenih ustanov ild.

Novi list Naš vrt« bo tako izpolnil 
veliko vrzel, ki smo jo v zadnjih letih 
močno občutili. 1 .ist bo gotovo zbudil za
nimanje tudi med čebelarji, saj je čebe
larstvo tesno povezano z vrtnarstvom in 
sadjarstvom. Zato ga bodo čebelarji prav 
gotovo toplo pozdravili.

Jože Strgar
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SEJA IO ZCDS 
DNE 10. SEPTEMBRA 1965

Dne !). septembra 1%5 se je zglasil 
predsednik glede tov. Grče pri direktorju 
stanovanjskega sklada Ljubljana-Vič- 
Rudnik in direktorju Tehnograda na 
Viču. ki sta niu izjavila, da je hiša, v 
katero naj hi se vselil predvidoma Stane  
Grča, že v zaključni fazi gradnje ter bo 
vseljiva v začetku septembra. Pred sodi
ščem pa teče med Grčo in Tehnogradoni 
spor, ki bi se ob obojestranski dobri vol ji 
lahko mirno rešil. Grči bomo pisali v tej 
zadevi primerno pismo.

Glede panjskih končnic pri Etnograf
skem muzeju se zadeva še ni premaknila, 
ker je bil predsednik po vrnitvi iz Buka
rešte zadržan z drugimi opravili, ravna
telj muzeja pa je bil v inozemstvu.

Nove cene medu so bile objavljene v 
zadnji številki Slovenskega čebelarja, 
vendar so jih sprejeli čebelarji kritično, 
češ da so prenizke.

Predsednik poroča, da je bila udeležba  
na proslavi otvoritve Janševega čebel
njaka na Breznici dobra. Iz Ljubljane in 
okolice se je udeležilo proslave nad 100 
čebelarjev. Tudi avstrijski čebelarji so sc 
odzvali vabilu Zveze. Zastopali so jih 
predsednik Čebelarske zveze g. Al. Trop-  
per in vodstvo deželne zveze za čebelar
stvo na Koroškem s predsednikom Erne
stom Prissnitzem.

Na tej proslavi smo predlagali zastop
nikom avstrijskih čebelarskih organizacij 
skupno zatiranje pršičavosti vzdolž  
državne meje s Spodnjo Koroško in 
Avstrijsko Štajersko severno od Drave.  
Po izjavi predsednika Avstrijske čebelar
ske zveze v Bukarešti na mednarodnem  
čebelarskem kongresu je avstrijska čebe
larska organizacija osvojila naš predlog 
za skupno zatiranje pršice spomladi 1966.

Danes je bila seja odbora Sklada za 
založništvo, na kateri so verjetno do
končno določili višino gmotne pomoči za 
Slovenskega čebelarja. O rezultatu še 
nismo obveščeni.

Tudi o sladkorju smo govorili. Naša 
čebelarska društva sprašujejo, kaj je s 
krmilnim sladkorjem za zimsko zalogo.  
Predsednik pojasni, da navodil za nakup

sladkorja brez prometnega davka ni več  
mogoče izvajati, ker so proizvajalci prosti 
tega plačila, ki je sedaj prenesen na trgo
vino. Novih navodil pa še ni. Zato je 
najbolj priporočljivo, da priskrbijo čebe
larska društva svojim članom sladkor v 
trgovski mreži po grosistični ceni. Odbor  
je sklenil, da objavimo v Slovenskem če
belarju primerno pojasnilo o nabavi 
sladkorja.

Predsednik predlaga, naj na Razingerjev 
dopis glede žiga z Janševim čebelnjakom  
in čebelo ter glede avtorskih pravic od
govori tov. urednik, ker je bil pismeno 
naprošen. da priskrbi omenjeni žig.

Zveza je dobila več pritožb o zastrup-
1 jen j ii čebel zaradi škropljenja sadnega  
drevja. Odbor je sklenil, naj obvesti 
Zveza Sekretariat za gospodarstvo o vseli 
škodah.

V zvezi z dopisom CD Maribor o prši
čavosti in našim dopisom z dne 4. avg.  
t. I. je dal Sekretariat za gospodarstvo  
nalog občini Maribor-Ccnter. Maribor 
Tezno, Maribor Tabor, Radlje ob Dravi  
in Ravne na Koroškem, naj skupaj z našo 
čebelarsko organizacijo čimprej zatrejo 
to bolezen.

Avstrijska čebelarska organizacija je že 
načelno privolila k skupnemu zatiranju 
pršice vzdolž državne meje. Avstrijci nas 
nameravajo povabiti na tečaj za mikro- 
skopiranje, ki bo predvidoma oktobra
1. I. v Grazu. Predsednik predlaga, da 
sporočimo občini Maribor-Ccnter. CD  
Maribor. Sekretariatu za gospodarstvo in 
Veterinarskemu znanstvenemu zavodu  
ustrezne predloge z naslednjim dnevnim  
redom: I. Od kod in do kod naj se ob 
državni meji izvede skupna zatiralna ak
cija. 2. Katere podatke in do kdaj naj 
zberejo čebelarske organizacije, da bo 
moč pravočasno priskrbeti zadostno koli
čino zdravil in izvežbati potrebno število  
zanesljivih čebelarjev (glede na oblikovi-  
tost terena, medsebojne lege čebelnjakov  
in število panjev), ki bodo zdravili pod 
nadzorstvom občinske veterinarske in
špekcije in ob sodelovanju posebej za to 
določenih čebelarskih preglednikov; 3. Se
staviti je treba predlog, kako bomo zati
rali. Poslali ga bomo avstrijski čebelarski 
organizaciji . 4. Določiti moramo tri čc-
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belarje, ki naj hi sc udeležili tečaja v 
Grazu dne 5. oktobra 1 .1. 5. Avstrijski 
čebelarski organizaciji je treba predla
gati skupni sestanek, na katerem naj bi 
se dokončno sporazumeli za enoten način 
zatiranja ob morebitni mešani kontroli. 
Odbor je sprejel vseh pet predlogov.

Narodna banka. Služba družbenega 
knjigovodstva, nam še vedno ni odgovo
rila na našo vlogo glede povračila preveč  
plačanih sredstev v sklad za obnovo 
Skoplja. Odbor je sklenil, da je treba 
glede tega urgirati.

Tovariša Leopolda Debevca bomo na
prosili. naj začne z novim letom objav
ljati zgodovino slovenskega čebelarstva, 
da hi mogoče pozneje natisnili knjigo o 
tem.

IZ ZAPISNIKA O 7. SEJI IZVRŠNEGA 
ODBORA ZCDS Z DNE 16. XI. 1965

Predsednik je poročal o svojem obisku 
pri ravnatelju Etnografskega muzeja v 
Ljubljani zaradi prevzema panjskih konč
nic, ki jih ima Zveza v Etnografskem  
muzeju. Radi bi jih izročili Čebelarskemu 
muzeju v Radovljici. Po kratkem pojas
nilu smo sklenili, naj piše Zveza Etnograf
skemu muzeju in ga prosi za sporočilo, 
kdaj bodo končnice pripravljene za pre
vzem.

Glede brošure o medu poroča urednik, 
da je snov v glavnem že pripravljena. Po 
pojasnilu tov. Gregorca glede sredstev, 
ki jih ima podjetje Medeks rezervirana 
v ta namen, smo sklenili, naj sklene 
Zveza čim prej s podjetjem Medeks po
godbo o sestavi te brošure.

Goste iz Anglije in Amerike je Zveza 
lepo sprejela in jim pokazala \ dveh 
dneh, kolikor so se zadržali pri nas. nekaj 
čebelarskih zanimivosti in naravnih lepot 
Slovenije. Brat Adam Kehrle in profesor 
Townsend sta se preko urednika zahva
lila Zvezi za ljubezniv sprejem.

Predsednik se je skupaj z dr. Nežko  
Snojevo z veterinarskega zavoda v Ljub
ljani ter s tremi člani CD Maribor ude
ležil v Grazu na čebelarski šoli dvodnevne  
delovne konference, na kateri so razprav
ljali tudi o skupnem zatiranju pršičavosti 
čebel vzdolž državne meje z Avstrijo.

Sklad za založništvo nam je od zapro
šenih 1,350.000 din doslej nakazal 800.000 
dinarjev. Predvidoma bomo prejeli še
200.000 din, tako da bo znesla skupna  
pomoč 1.000.000 din.

Nosilec stanovanjske pravice našega 
stanovanja na Cankarjevi cesti 3/11 Stane

Grča je tožil gradbeno podjetje Telino- 
grad. ki mu po pogodbi gradi stanovanje.  
Podjetje pa te pogodbe ni izvršilo in zato 
tov. Grča ne more izprazniti našega sta
novanja. Prvo razpravo dne S. nov. 1965 
so odložili, ker je zastopnik Grče pred
ložil novo dokumentacijo, o čemer ni bil 
zastopnik Tehnograda prej nič seznanjen. 
Obe stranki vztrajata trdovratno na svo
jih stališčih in se je zaradi tega pred
sednik Zveze odločil za posredovanje. 
Ker so pri rešitvi te zadeve zainteresirane 
tri stranke z našo Zvezo vred. naj bi 
vsaka prispevala k poravnavi tudi svoj 
delež. Sklenili smo, naj gresta k nadalj
njemu poskusu poravnave predsednik in 
član nadzornega odbora T. Majcen, ki smo 
ju pooblastili, da lahko popustita pri po
sojilu. ki ga je dala Zveza stanovanj
skemu skladu občine Ljubijana-Vič-Rud- 
nik v korist Staneta Grče. do 1.000.000 din.

V zvezi z odprtim pismom občnega  
zbora Zveze na Skupščino SRS je pova
bila Skupščina predsednika na razgovor
o tem 15. novembra 1965. Predsednik je 
opisal stanje našega čebelarstva, ki vidno  
zaostaja za čebelarstvi v sosednih drža
vah. Ob zaključku razgovorov je bil 
dosežen sporazum, da bo Zveza predložila 
do 15. decembra 1965 program dela in 
finančni načrt za njegovo izvršitev v 
letu 1966. V programu dela in finančnem  
načrtu naj bodo predvidene naloge in 
sredstva prikazane ločeno, da bo raz
vidno. katere naloge društvenega značaja 
opravlja Zveza z lastnimi sredstvi in 
katere — družbenega pomena z družbe
nimi sredstvi.

Agroprogres je odpovedal dogovor o 
souporabi Zvezinega lokala. Z njegovim  
posredovanjem pa nam je uspelo dobili 
novega interesenta za ta lokal v podjetju  
»Borac« iz Travnika to je industrija 
oblek, perila in obutve.

Sklenili smo, naj bo seja širšega uprav
nega odbora dne 5. decembra 1965. Zveza 
bo tudi sodelovala pri proslavi medna
rodnega tedna čebelarjev, ki ga organizira 
ljubljanska čebelarska družina dne 4. de
cembra v Unionu. Tajništvo

POGREB ČASTNEGA PREDSEDNIKA  
ZCDS TOV. AVGUSTA BUKOVCA

V soboto, 27. novembra 1965 popoldne  
je množica znancev in prijateljev pospre
m i l a  na zadnji poti starosto slovenskih  
čebelarjev tov. A v g u s t a  Bukovca. Tudi
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čebelarji so se prišli poslovit od zasluž-  
negu pokojnika. Med njimi smo opazili 
predsednika Benedičiča, urednika profe
sorja Senegačnika, odbornike prof. Raiča, 
Toneta Verbiča, Ivana Majcna, Jožeta 
Mažgona, prof. Roneta in še druge. Na 
Zalah se je poslovil od njega v imenu  
družbenopolitičnih organizacij profesor  
dr. Ernest Turk. Ob odprtem grobu pa je 
spregovoril predsednik ZCD Valentin Be
nedičič in dejal:

Slovenski čebelarji se danes z žalost
nim srcem poslavljamo od svojega vete
rana — izredno zaslužnega čebelarskega 
strokovnjaka, dolgoletnega urednika Slo
venskega čebelarja in odličnega preda
vatelja tovariša Avgusta Bukovca. Nje
govo ime je tesno povezano z napredkom  
vsega slovenskega čebelarstva, čigar slo
ves sega daleč preko meja naše domovine.  
To pa je nemajhna zasluga dragega po
kojnika. Težko bi našli pri nas v zadnji 
odročni vasici slovenskega čebelarja, ki 
bi ne poznal velikega pokojnika, in tudi 
v zamejstvu s spoštovanjem izgovarjajo  
ime Avgusta Bukovca, ki je stal 40 dolgih 
let v ospredju vsega slovenskega čebe
larskega dogajanja.

Že v mladih letih je bil velik prijatelj 
narave. Morda je znal le malokdo tako 
globoko prisluhniti njeni skrivnosti in 
čudežni govorici. Prav zato pa so mu bile 
tudi čebelice tako blizu, da jim je po
svetil ves svoj prosti čas, ja skoro vse 
svoje življenje. In kot je znal streči cvet
licam, tako je znal tudi čebelam, pri 
katerih je postal velik mojster.

Avgust Bukovec je prevzel uredništvo  
Slovenskega čebelarja po uredniku Hu- 
ineku leta 1925. Urejeval ga je dolgih  
20 let z neverjetno spretnostjo in sposob
nostjo. Ves čas je klesal slovensko čebe
larsko besedo. .S svojimi klenimi članki 
je pomagal dvigati naše zaostalo čebe
larstvo, ki je bilo prav zaradi njegovega  
prizadevanja kmalu na zavidljivi višini. 
Bil je odličen predavatelj,  ki je znal svoja  
poljudna predavanja lepo zaokrožiti in 
duhovito zabeliti, da so ga čebelarji iz
redno radi poslušali.

Vedno je zvesto in trdno stal ob slo
venski čebelarski organizaciji. Očetovsko  
je skrbel zanjo. Ko pa so se leta 1954 
zamajala njena tla, je bil med prvimi, ki 
se je postavil zanjo in storil vse, da je 
ostala. Kljub jeseni svojega življenja je 
ostal njen zvesti prijatelj ter mentor in 
sodelavec Slovenskega čebelarja. Sodelo
val je tudi kot urednik in pisec znane

slovenske čebelarske knjige Sodobno če
belarstvo I. in II. del. v kateri si je po
stavil svoj neminljivi spomenik.

Z njim lega v grob markantna sloven
ska čebelarska osebnost, katere delo je
že z zlatimi črkami vklesano v zgodovino  
našega čebelarstva poleg velikega Žnider
šiča. Humeka in Rojine.

V' imenu Zveze čebelarskih društev za 
Slovenijo, uredniškega odbora Sloven
skega čebelarja in še posebej v imenu 
vseh slovenskih čebelarjev se poslavljam  
od Vas. dragi tovariš Bukovec, z globoko  
zahvalo za vse. kar ste storili za naše 
čebelarstvo v svojem dolgem in plodo- 
nosnem življenju.

VSEM ČEBELARSKIM DRUŠTVOM

V letu 1965 je bilo zopet precej škod 
zaradi zastrupitev čebel pri škropljenju 
sadnega drevja in drugih kultur proti 
raznim škodljivcem. Zveza namerava  
predložiti pristojnim republiškim orga
nom problematiko o teh škodah. V ta 
namen potrebujemo naslednje podatke:

1. Ime lastnika plantaže, okrog katerih 
so trpele čebele škodo zaradi škropljenja;

2. Naslov čebelarja, ki je bil oškodo
van, število prizadetih panjev in približno 
višino škode;

5. Ali je bil vložen pri sodišču odškod
ninski zahtevek in s kakšnim uspehom.

V letu 1966 namerava organizirati Zveza 
s sodelovanjem podjetja Medcks zopet  
opazovalno službo o gozdnem medenju. 
V ta namen potrebujemo podatke o opa
zovalnih postajah, in sicer:

1. Število v vašem območju namešče
nih kompletnih opazovalnih postaj (panj. 
tehtnica, paviljonček);

2. Ime kraja, kjer je nameščena opazo
valna postaja;

". Katera društva oziroma čebelarji 
izkoriščajo podatke opazovalne postaje;

4. Čigava last je;
5. Naslov opazovalca, ki bo opazoval in 

sporočal podatke.
V kolikor ne boste na jasnem glede last

ništva, nam sporočite mnenje, čigava naj 
bi bila opazovalna postaja.

Vse navedene podatke nam pošljite po 
možnosti do 15. januarja 1966.

Čebelarske družine, društva , člane in 
naročnike  Slovenskega čebelarja obve
ščamo, da smo po sklepu seje upravnega  
odbora (plenuma) ZCDS z dne 5. decem -

30



bra 1.1. zvišali članarino za leto 1966 od 
dosedanjih 1000 din na 1700 din. za ne
člane — direktne naročnike od 1200 na 
2000 din. za inozemske naročnike pa od 
1500 na 2500 din. V tein času apeliramo  
na vašo čebelarsko zavest ter vas prosimo, 
da vzamete to zvišanje z razumevanjem  
n« znanje in da ostanete tudi nadalje 
zvesti in naklonjeni našemu strokovnemu  
glasilu. Z zvišanjem članarine smo odla
šali. dokler smo mogli. Tiskarniški stroški 
pa so tako narastli. da smo bili primo
rani to storiti. Kdor lista ne želi več pre
jemati. nuj vrne takoj  prvo oziroma 
drugo številko kar pismonoši s pripombo, 
da ga ne sprejme. Tajništvo

USPELO PREDAVANJE

Na letošnjem občnem zboru so člani  
čebelarske družine na Jesenicah sklenili, 
da bodo pripravili zase in ljubitelje čebel 
poljudno predavanje, ki naj bi ga imel 
čebelarski strokovnjak. Poleg predavanja  
naj bi odgovarjal na vprašanja, ki zani
majo mlajše čebelarje in pa seveda tudi 
starejše z dolgoletno prakso.

Na naše povabilo se nam je ljubeznivo  
odzval urednik prof. Senegačnik, ki je 
imel v nedeljo 3. oktobra predavanje. 
Vsebina je bila praktična in zelo poučna  
za vse navzoče. Predavatelj nam je po
kazal, kako mora vsak čebelar skrbeti za 
svoje ljubljenke. Nazorno je prikazal  
delo, ki ga ima zlasti zdaj v jesenskem  
času, ko je treba čebele dobro pripraviti  
za zazimljenje. Poudaril je, kako važno  
je. da imajo čebelje družine zadostno ko
ličino primerne zimske hrane in pa obilico  
mladih jesenskih čebel, ki se bodo uspešno  
upirale zimskim tegobam in nevšečnostim, 
dočakale pomladi in potem veselo letale 
na prvo pomladno pašo. Ves čebelarjev  
trud zdaj v jeseni bo bogato poplačan  
spomladi, ko bo ves vesel in zadovoljen  
opazoval močne in zdrave čebelje dru
žine. Predavatelj je opisal različne načine  
krmljenja. Jeseni krmimo predvsem s 
sladkorno raztopino, spomladi pa pokla- 
damo med in sladkorno testo. Zlasti smo  
se zanimali za pripravo sladkornega testa 
in različnih sladkornih pogač, ki smo jih 
pred leti že imeli na voljo. Zanimali smo 
se tudi za to, ali je pravilno, če dodajajo  
zimski zalogi tudi kaka zdravila, npr. no- 
semak ali fumidil. Predavatelj nam je 
povedal, da bi zdaj ta zdravila škodovala  
in da jih dajemo zato v zgodnji jeseni in

pa spomladi. Po predavanju smo si ogle
dali obširno zbirko diapozitivov iz živ
ljenja čebel. Videli smo, kako se pravilno  
zazimuje. opazovali spomladansko krm
ljenje na zalego, razvoj čebeljih družin in 
različne inedovite rastline. Predavatelj 
nas je popeljal na akacijevo pašo v Srbijo 
in Prekmurje, potem pa še na žepkovo v 
Niko. Videli smo tudi cvetoče sadno  
drevje in čebele pri opraševanju. potem 
pa bogato obloženo sadno drevje s plem e
nitim sadjem.

Navzoči so se po končanem predavanju  
zadovoljni poslavljali od predavatelja in 
ga naprosili, da bi še prišel med nas. Zelo 
nam je bilo žal. da se službeno zadržani 
čebelarji niso mogli predavanju udeležiti.

Čebelarska družina Jesenice

V TISKOVNI SKLAD

Slovenskega  čebelarja  so nadalje  daro
vali: Lojze Kolcne. Ciril Zaletel. Jože  
Mlakar, Lado Gregl. Ivan Golobar po 
1000 diji, Franc Štrajhar, Jože Pikelj .  
Polde Logar, France Guna, Franc Uranič. 
Jože Medved, Stane Žerko, L ojze Robavs, 
Tvan Grabnar, France Klun po 500 din, 
Jože Lovruč, Anton Zore in Franc Ro
žanc po 300 in 200 din, vsi člani čebe lar
skega društva Zagorje ob Savi: CD Za
gorje ob Savi 1300 din. CD Maribor
20.000 din. Maks Vreča, Just Črnko,  
Mirko Pezdiček. Ivan Majer. Jože Knup
lež in Martin Gumenjak, vsi člani čeb. 
družine Jarenina po 1000 din. Roman  
Blasin 2000 din. Franc Lobnik. Jože
1 lajne. Anton Bratkovič, Kamnica. Janez  
Klep, Franc Koritnik in Lojze Struna po  
1000 din, Jože Resnik, Stanko Šauperl in 
Anton Bratkovič. Radvanje, po 500 din, 
vsi člani UO C D  Maribor. Minka Babnik, 
vdova po pok. Lojzetu Babniku 20.000 din. 
Nikolaj Györfi, Kidričeva 11, Murska So
bota 5000 din. Jože Muzga. Sostro 20. 
2000 din. Jože Resnik iz Maribora  
1000 din. Lojze Lešnik iz Laškega 400 din, 
Anton Babnik iz L jubljane 5000 din, 
Lojze Bukovšek iz Golega  brda 1000 din, 
člani čebelarske družine B arje 4000 din, 
Karel Košir iz Domžal 1000 din, P avel  
Pivk 1000 din, ing. Franc Šivic iz L jub
ljane 2000 din, člani čeb. družine Krško 
8500 din, člani čebelarske družine Kozje  
5000 din. Uprava se vsem  darovalcem  
iskreno zahvaljuje. Zaradi pomote v ti
skarni objavljamo imena darovalcev šele. 
sedaj: Prosimo, da nam oprostite!
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D A N ICA  JURANČIC-ROJINA

Dno I. novembra je  
poteklo loto, odkar se je  
od svojih čebelic  in od 
v e lik e  čebelarske dru
žine poslovila  naša / v e 
sta naročnica in navdu
šena čebelarica Danica  
Jiirančič-llojina. upoko
jen a  upravite lj ica  os
novne šole v Spodnji  
Šiški. Smrt jo  je  nanag-  

loina dohitela. Naša draga tovarišica je  
bila še polna načrtov in ž iv l jen jsk e  
energije ,  liila je  hči znamenitega goren j
skega čebelarja  tor prvega in dolgo let
nega urednika S lovenskega  čebelarja  
Franceta Hoj ina in snaha na jpom em b
nejšega čebe lar ja  na Štajerskem Ivana 
Jurančiča. Nič čudnega torej ni. če je  
čebele  vzljubila  že v zgodnji mladosti  
ter se z vsem srcem ok len ila  praktičnega  
čebelarstva. Čebelarila  je  kot učitelj ica  
v Ravnah na Koroškem, v babnici na 
G orenjskem  in v Notranjih goricah. 
V ojna ji  je  uničila  čebele  in čebelnjak,  
po vojni pa si je  znova omisli la  čebele  
v D rulovk i pri Kranju. V čebelarstvu ni 
videla  samo gospodarskega u d ejs tvo
vanja, mikala jo  je  predvsem poezija  
čebelarstva. N jen o  teoretično znanje o 
čebelarstvu  je  bilo na višini, saj je  svoje  
praktične izkušnje nenehno izpopolnje
vala s študijem  čebelarske literature, 
zlasti skrbno pa je  prebirala vse  letnike  
Slovenskega čebelarja, ki jih' je  od za
četka do danes im ela  v svoji knjižnici.  
Bila je  p lem enitega  značaja, odkrita, 
odločna, resnicoljubna, sovražnica s le 
herne h inavščine in narejenosti.  To se 
veda marsikomu ni bilo po godu. Zato je  
morala v ž iv ljen ju  pretrpeti ve liko  kri
vic in težkih udarcev. Pogosto je  /u tr je 
vala, kako ji je  drago, da ima nasprot
nike samo med nepoštenjuki in da jo  
l jubijo  ter spoštujejo  samo dobri ljudje. 
Smrt sinčka in surova preganjanja  poli
tičnih nasprotnikov je  niso zlomila. Bila  
je  vedno ponosna slovenska žena, od
ločna v boju za pravice ljudstva, n a j 
boljša mati svojim otrokom in vzorna  
učiteljica. Slava njenemu spominu!

SLAVKO ČRNIGOJ

Vsi smo vedeli za hudo bolezen tovariša 
Slavka in bili prepričani, da ga bo bole
zen uničila. Nihče pa ni pričakoval tako 
hitrega konca. Zahrbtna in neozdravljiva  
bolezen je uklonila našega vzornega čebe
larja, člana nadzornega odbora in dolgo
letnega odbornika tukajšnje čebelarske 
družine.

Slavko Črnigoj se je rodil 31. januarja 
1890 v Sv. Križu na Vipavskem. Njegova  
mladost je bila težka in trda. okusil je 
vse težave proletarske družine. V takih 
okoliščinah je končal učiteljišče in nato 
učiteljeva! po raznih krajih Primorske. 
Kot naprednega in zavednega Slovenca so 
ga oblasti preganjale in tako je prišel 
letu 1930 na Štajersko, kjer je bil učitelj  
v Štorah do leta 1941, ko so ga Nemci 
pregnali v sosedno Hrvaško. Od tu se je 
po končani vojni vrnil v Štore na svoje 
staro delovno mesto, kjer je bil leta 194t> 
upokojen.

V življenju je pokojnik okusil marsikaj 
grenkega. Toda kot zaveden Slovenec je 
hodil po svoji pravi poti. na kateri so ga 
zvesto spremljale njegove ljubljene čebele.

Tov. Slavko je začel čebelariti leta 1926 
in je bil med najuglednejšimi čebelarji 
starejše generacije. Čebelarji smo ga  
vedno radi obiskovali v njegovem lepo 
urejenem čebelnjaku. Tu nam je pripo
vedoval dogodivščine iz svojega zelo bur
nega in pestrega življenja. Seveda smo  
govorili najraje o čebelah. O teli Slavko  
kar ni in ni mogel končati. Še na zadnjem  
obisku letošnjo pomlad, ko je bil Slavko  
že za vedno navezan na posteljo, nam je 
zgovorno pripovedoval o svoji najljubši  
živalici-eebelici. Težko smo odhajali od 
njega, posebno še zato, ker smo vedeli, 
da je z njim konec, da ne bo nikoli več 
sedel pri čebelnjaku, poslušal bučanja  
čebel lin lovil rojev.

S težkim srcem smo se čebelarji poslo
vili od Slavka, toda spomin na njega bo  
vedno ostal med nami. Dobro se zave
damo, da smo izgubili človeka, ki ga 
bomo težko nadomestili.

Čebelarska družina 
Rogaška Slatina
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P O R O Č I L O  ZA N O V E M B E R

V začetku meseca je  b ila v Sloveniji povprečna tem peratu ra  6 in 7° C. 
Pozneje se je še znižala in  h itro  sprem injala, k a r je povzročilo padavine, in 
sicer dež te r sneg. Po poročilih opazovalnih postaj so čebele izletavale le nekaj 
dni v začetku meseca. Vreme in  tem peratu ra  zraka nista l»ila ugodna zanje.

B r e g - T r ž i č :  2. novem bra so čebele letele k a r štiri ure. 13. novem bra 
smo dobili 10 cm snega, 18. odjugo, 23. novem bra 25 cm snega, 26. je bila spet 
odjuga, k a r ni dobro za čebele.

Z e r o v n i c a :  čebele so 2. in 8. novem bra  močno izlelavaile, 20. p a  po 
malem.

L o v r e n c  n a  P o h o r j u  : donos v prv i dekadi je re lativna vlaga, ki 
je k rila  porabo in še višek 60 dkg (Op. ur.: N ajbrž bo še k a j drugega, za re la
tivno vlago je to preveč.)

S e l n i c a  o b  D r a v i :  6. novem bra smo p an je  zapazili za zimo. N eka
teri čebelarji so še konec oktobra krm ili. D ružine so bolj slabo razvite, ker sta 
bila septem ber in oktober brez vsake paše.

C o z a n j e v c i - L j u t o m c r :  leto je p ri k ra ju , b ilanca pa kaže zgubo. 
Kako bodo prezim ile čebele, je še vprašanje. 2e 60 let čebelarim , am pak take 
miz eri je kot letos še nisem doživel.

Donos ali poraba v Skupno Srednja Dnevi
S o n tn i

sijKraj opazovalnice I. II. III.
pridob il

ali
porabi l

dkg

me
sečna

toplina
»C

a>
o
“ o

mesečni tretjini dkg Tj OJ•a «i °

Breg—T r ž i č ..................... — 30 — 30 — 30 — 90 +  5,2 t 13 12 55
Dražgoše—Šk. Loka . . — 30 — 20 — 10 — 60 — 0,4 l 15 19 48
Zerovnica—Postojna . . — 40 — 5 — — 45 +  6,2 2 12 13 47
R o g a t e c ........................... — 50 — 20 — 20 — 90 +  2.8 7 9 15 58
Lovrenc na Pohorju . . +  6 0 — — +  60 +  2.9 4 6 14 71
Selnica ob Dravi . . . —  8 3 -  65 —  50 —  200 +  1.0 1 0 9 72
Lovrenc na Drav. polju — — — — — — — — —
Cezanjevci— Ljutomer . —  50 — —  40 —  90 +  3,0 1 11 4 41
Bučkovci— Videm  

ob Š č a v n ic i .....................
Prosenjakovci—M. Sobota —  10 —  10 —  10 -  30 +  2,5 4 12 12 52
M .  Polana— Lendava . . — — — — — — __ —

Svibnik— Črnomelj . . —  40 —  35 —  35 —  110 +  8,0 8 12 10 66
Iška v a s .................................... -  40 — 20 — 10 — 70 +  2,0 3 14 11 48
škof ije  pri Kopru . . . — — — — — — — — —
Pušča— Bistra— Zagreb . —  40 — 20 — 20 — 80 +  4,6 7 13 4 33

P o v p r e č e k ...................... — — — — — — — — —



MEDEX
Ljubljana, Miklošičeva 13/1V (uprava) — Miklošičeva 30 (trgovina)

Cenik čebelarskih potrebščin
R ep ro d u k cijsk a

cen a

1. AŽ-panj na 10 s a t o v .............................................................................16.530
2. Panj š t i r i s a t a r .......................................................................................2.735
3. Panj k r a n j i č ......................................................................................  875
4. Opazovalni p a n j ...........................................................................  690

Elem enti LR panja
5. Podnice L R ...................................................................................... 1.320
6. Podnice L R ............................................................................................ 1.560
7. Streha L R ................................................................................................. 1.750
8. Satniki:

a) velikost 26 X 41 c m ..................................................  50
1)) velikost 24 X 41 c m ..................................................  50
c) velikost 28 X 41 cm ..................................................  50
č) velikost za Langstroth p a n j e ..............................................  40

9. Zapahi za žrela:
a) p ločevinasti d v o k r i l n i .........................................................  50
1>) pločevinasti e n o k r i l n i .........................................................  35

10. Prečne zapore:
a) za AŽ-panj na 9, 10 in 11 s a t o v ...........................................  115
h) za AZ-panj na 10 satov, široke u l i c e ................................. 115

11. K v a č i c e ................................................................................................  425
12. Razstojišča:

a) za AŽ-panj na 9 s a t o v .........................................................  50
1>) za AZ-panj na 10 s a t o v .......................................................... 55

13. Šablone za zabijanje k v a č i c ...................................................... 380
14. Zabijači za k v a č i c e .....................................................................  380
15. Žična m r e ž a : .....................................................................................

a) p o c i n k a n a ...........................................................................................1.415
b) č r n a ...............................................................................................  1.035

16. Matična rešetka H a n n e m a n o v a ................................................  375
17. Matična rešetka Sava 23 X 13,5 c m ...........................................  350
18. Številke za oštevilčenje p a n j e v ................................................  15
19. Ločilne d e s k e ...................................................................................... 435
20. Ločilne deske D B ...................................................... • . . . . 735
21. Ločilne deske DB l e s o n i t ........................................................... 40
22. Satniki 28/41 s 6 v l o ž k i ................................................................  380
23. Satniki 28/41 z 12 v l o ž k i ........................................................... 470
24. Šilo ...................................................................................................... 85
25. Žica za z a ž i č e v a n j e ...................................................................... 170
26. Deščice za zažičevanje 28/41 .....................................................  245

Prosta
ccna

19.835
3.280
1.100

825

1.660
1.970
2.205

60
60
60
50

55
40

135
135
510

60
65

450
450

1.700
1.245

450
420

20
520
880

45
450
565
105
205
295


